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Önkormányzat

Sződ Község Önkormány-
zatának Képviselő-testülete 
a 2009. február 19. napján 
megtartott ülésén elfogadta az 
önkormányzat 2009. évi költ-
ségvetését. 

A tervezett költségvetési 
kiadás 656.965.588,- forint, 
a tervezett költségvetési be-
vétel 622.586.766,- forint, a 
tervezett költségvetési hiány 
34.378.822,- forint. 

A képviselő-testület legfon-
tosabb feladatának – az előző 
évekhez hasonlóan idén is – az 
önkormányzat és intézménye-
inek zavartalan működését tar-
totta szem előtt a költségvetés 
tervezésekor. 

A központi normatív támo-
gatások sajnos ebben az évben 
sem fedezik az önkormányzat 
intézményeinek működési 
költségeit. Az óvodára kapott 
normatív támogatás összege 
35.266.611,- forint, az intéz-
mény elfogadott költségve-
tése pedig 61.739.468 forint. 
Az általános iskolára kapott 
normatív támogatás összege 
46.160.580,- forint, az intéz-
mény elfogadott költségvetése 
pedig 99.936.910,- forint. A két 
intézmény működtetésére az 
állami normatíván felül az ön-
kormányzatnak  80.249.187,- 
forintot kell biztosítania. A 
hiányt csökkenti az intézmé-
nyi társulások címén kapott 
normatív kiegészítés, mely 
7.150.500,- forint, valamint a 
sződi oktatási intézményekbe 
járó csörögi gyerekek után, a 
csörögi önkormányzat által fi -
zetett hozzájárulás. A társulás 
révén kapott normatív kiegé-

szítés évről évre folyamatosan 
csökken. 

Az intézmények működé-
si költségei felemésztik az 
önkormányzat adóbevétele-
iből származó bevételeit is. 
Karbantartásra, fejlesztésre 
az önkormányzatnak ezért 
plusz bevételi forrást kell biz-
tosítania, amely mindezidáig 
telekértékesítésekből, gazda-
sági-kereskedelmi övezetek 
értékesítéséből, valamint pá-
lyázaton elnyert támogatások-
ból származott. Ezek a lehető-
ségek azonban egyre jobban 
szűkülnek.

A 2008. évi költségvetés 
elfogadásakor a szociális nor-
matív támogatás 15.731.310.- 
forint volt, amely év végére 
25 millió forintra növekedett. 
Idén a szociális támogatások-
ra fordítható keret összege 
16.461.581,- forint. Bízunk 
benne, hogy az erre a célra 
fordítható kiegészítő normatív 
támogatások elérik, vagy meg-
haladják az elmúlt évi összeget, 
hiszen jelentősen növekedett a 
szociálisan rászorulók száma. 
A növekvő támogatási igény 
megnehezíti a Népjóléti és 
Környezetvédelmi Bizott-
ság munkáját a támogatások 
elosztásának és mértékének 
meghatározásában. 

Idén is szeretnénk a Hu-
nyadi János Általános Iskola 
tanulói részére térítésmente-
sen biztosítani a tankönyveket. 
Az önkormányzat számára az 
állami normatíva csak a helyi 
oktatási intézmény tanulói 
számára biztosít tankönyv-
támogatást. Azok a sződi 
diákok, akik más település ál-

talános iskoláit veszik igénybe, 
a tankönyvtámogatásra is ott 
jogosultak, hiszen a normatív 
támogatás rájuk eső részét az 
adott iskolát fenntartó önkor-
mányzat kapja meg.

Amennyiben a szociális 
keret lehetőséget biztosít, to-
vábbra is szeretnénk a közép- 
és felsőfokú intézményekbe 
járó tanulók részére támoga-
tást nyújtani. 

A képviselő-testület – az 
előző évhez hasonlóan – eb-
ben az évben is támogatja 
az egyesületek és civil szer-
vezetek működését. Jelentős 
összeggel segítjük a Sződi Fó-
rum Egyesület által szervezett 
Gyermeknapot, és idén is meg 
kívánjuk tartani a már hagyo-
mánnyá vált Falunapot. 

Önkormányzatunk bevé-
teleinek növekedését elsősor-
ban a gazdasági-kereskedelmi 
övezetekbe betelepülő vállal-
kozások iparűzési- és egyéb 
adóbefi zetései jelentik, jelent-
hetik. A képviselő-testület az 
elmúlt években újabb jelentős 
területeket jelölt ki számukra. 
Sajnos a gazdasági válság nem 
kedvez a beruházásoknak, 
ezért az ebből származó be-
vételek egyelőre nem hozzák a 
várt eredményeket. 

Önkormányzatunknak több 
millió forint kintlévősége van, 
amelynek jelentős részéhez 
még ebben az évben szeret-
nénk hozzájutni. Egy vállalko-
zó ígéretet tett, hogy még az 
év elején tartozásának jelen-
tős részét befi zeti. Az ebből 
származó bevételt az önkor-
mányzat pályázati önrészként 
kívánja felhasználni. 

2009. évben terve-
zett fejlesztések, 
beruházások

KMOP-3.3.1/B-2008-0010  
jelű pályázaton 112.186.000,- 
forintot nyert önkormány-
zatunk.

2008. évben Sződ Község Ön-
kormányzata három jelentős 
beruházás megvalósítására 
nyújtott be pályázatot. Ezek 
között szerepelt a faluház fel-
építésére, a Szent István út és 
mellékútjainak megépítésére, 
valamint a belterületi belvíz-
elvezetés megvalósítására be-
nyújtott pályázat.

Három közül a belvíz-pá-
lyázaton sikerült eredmény 
elérnünk. A beruházás teljes 
összege 124.651.111,- forint, 
melyhez 90%-os támogatást 
kapunk, amelynek össze-
ge így 112.186.000,- forint. 
Az önkormányzati önrész 
12.465.111,- forint. A kivitele-
zés még ebben az évben meg-
kezdődik, és az új vízelvezető 
hálózat reményeink szerint 
átadásra is kerül. Az önrészt 
az önkormányzat a 2009. évi 
költségvetésében biztosította.

Az elnyert támogatás a bel-
vízzel veszélyeztetett területek 
gondjainak megoldására ad le-
hetőséget. A pályázat benyúj-
tásakor a 2000. évi belvízkárok 
mellett fi gyelembe vettük, 

Sződ Község Képviselő-testülete elfogadta 
az önkormányzat 2009. évi költségvetését

Nem a teljes Dózsa Gy. úton 
lesz betonbéléses az árok

KMOP-3.3.1/B-2008-0010  jelű pályázaton 112 millió forintot 
nyert önkormányzatunk.
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hogy a csapadékvíz elvezeté-
sére csak a Sződrákos-patak 
jelentett megoldást, mivel a 
Tece-patak rekonstrukciója 
még nem készült el. 

A beruházás magába fog-
lalja a Dózsa György úton a 
templomtól a Hunyadi utcáig 
terjedő szakasz kiépítését, 
továbbá a Mártírok útja 90. 
szám melletti vízelvezető árok 
megszüntetését és kiváltását, 
valamint az érintett területek 
csapadékvizének a Sződrákos-
patakba történő bevezetését. 
A Dózsa György út érintett 
szakaszán a vízelvezető árkok 
mindkét oldalon betonbélést 
kapnak, akárcsak Mártírok 
útjának vége mellett megépí-
tendő, és a butiksor mellett 
a labdarúgó pálya felé vezető 
árkok. 

A Dózsa György úti szaka-
szon a belvíz és csapadékvíz 
az orvosi rendelő telkén zárt 
csővezetéken folyik majd a 
labdarúgópálya melletti árok-
ba, ahonnan nyílt árkon illetve 
csővezetéken keresztül jut el a 
Sződrákos-patakig. 

A részletes tervek a polgár-
mesteri hivatalban megtekint-
hetők.

További tervezett 
fejlesztések, beru-
házások

Reményeink szerint még eb- »
ben az évben elkészül a Dó-
zsa György út felújítása az 

M2 úttól a templomig ter-
jedő szakaszon, mely magá-
ban foglalja az új buszmeg-
állók kialakítását, az óvoda 
előtti parkoló, valamint az 
óvoda és az iskola előtti 
gyalogátkelőhelyek megépí-
tését is.
Ígéretet kaptunk, hogy még  »
ebben az évben, de legké-
sőbb 2010-ig megépül a 
Sződ–Sződligeti vasúti meg-
állóhoz tervezett új P+R 
parkoló, mely magába fog-
lalja a buszfordulót, gépjár-
műparkolót és a kerékpártá-
rolót is.
A szennyvíztisztító telep  »
környékén lakók közül töb-
ben jelezték, hogy a nyári 
időszakban többször kelle-
metlen szag érezhető a te-
rületen. Hogy a későbbi-

ekben ez a szaghatás ne 
jelentkezzen, felkértem egy, 
ezen a területen jártas, szak-
értő céget, hogy vizsgál-
ja ki, mi okozza a jelensé-
get, és keressenek alkalmas 
megoldást. Az előzetes fel-
mérés alapján a cég munka-
társa megállapította, hogy a 
felmerült gond megoldha-
tó, mégpedig – ígérete sze-
rint – úgy, hogy az a Sződi 
Szennyvíz- és Hulladékke-
zelő Kft. számára többlet-
költséget nem jelent.
Az őszi és téli csapadékos  »
időjárás nem tette lehetővé, 
hogy a Határ út, valamint a 
Mártírok útja végén, a Sződ-
rákos-patak fölé a hídeleme-

ket elhelyezzük. Az előkészí-
tő munkálatokat elvégeztük, 
és ha az időjárás lehetővé te-
szi, a hídelemeket mindkét 
helyszínen felszereljük. 
Az önkormányzati intézmé- »
nyek és a Sződi Szennyvíz- 
és Hulladékkezelő Kft. tele-
fonköltségei jelentős kiadási 
tényezői a költségvetésnek, 
ezért felvettük a kapcsolatot 
a T-Mobile szolgáltatójával, 
hogy vizsgálja meg, milyen 
megoldásokat tudnak aján-
lani a telefonköltségek csök-
kentése érdekében.
A tárgyalások eredménnyel  »
zárultak, a szerződést meg-
kötöttük. Ezzel a szerződés-
sel nemcsak a telefonköltsé-
geket sikerült csökkenteni, 
hanem az önkormányzat el-
érhetősége is jelentősen ja-
vul, hiszen a meglévő két 
vezetékes vonal mellé, még 
két mobil-telefonvonal is lé-
tesül. 
Nem mondtunk le a faluház  »
megvalósításának szándéká-
ról, valamint az ehhez kap-
csolódó játszótér, park, és 
piac kialakításáról sem. Ki-
emelt fi gyelemmel kísérjük 
az ezzel kapcsolatos pályá-
zati lehetőségeket. Remé-
nyeink szerint még a tavasz 
folyamán kiírásra kerül 
olyan pályázat, amely előse-
gítheti a beruházások meg-
valósulását. 
Terveink között szerepel a  »
buszmegállók átépítése. Az 
előkészületek folyamatban 
vannak. 
A Vác –Gödöllő Vízgazdál- »
kodási és Környezetvédelmi 
Társulattal közösen pályá-
zatot kívánunk benyújtani 
a Tece-patak medrének to-
vábbi rekonstrukciójára.
Figyelemmel kísérjük a pá- »
lyázati lehetőségeket az 
óvoda és az iskola kazán-
jainak, nyílászáróinak cse-
réjére, a tornaterem világí-
tásának korszerűsítésére, a 
Szent István út és mellékút-
jainak aszfaltozására, vala-

mint minden olyan terület-
re vonatkozóan, amely Sződ 
község fejlődését segíti elő. 

Minden pályázathoz szük-
séges az önrész biztosítása. A 
képviselő-testület az önkor-
mányzat bevételeinek fi gye-
lembevételével dönti el, melyik 
pályázaton veszünk részt. A 
pályázati önrészek biztosításá-
ra a képviselő-testület a 2009. 
évi költségvetésében 20 millió 
forintot különített el.

Megszűnt az I. fokú 
építéshatóság ön-
kormányzatunknál

2009. február 28. napjával 
megszűnt az I. fokú építésha-
tóság önkormányzatunknál. 

Hosszú éveken keresztül 
Sződ Község Önkormányzata 
ellátta ezt a feladatot, és lehe-
tőségeihez mérten mindent 
megpróbált megtenni, hogy a 
lakosság érdekében ezt a jog-
kört megtartsa. 

Az új Építési Törvény azon-
ban két főállású építészmér-
nök foglalkoztatását írja elő, 
és ezt az önkormányzat anyagi 
helyzete nem teszi lehetővé. 

Az I. fokú építési hatósági 
jogkör megtartása érdekében 
Sződligettel közösen kerestük 
a megoldást. Eleinte úgy tűnt, 
sikerrel járhatunk, a törvény 
alapos tanulmányozása után 
azonban kiderült, hogy közös 

Önkormányzat

A kátyúkra nem a táblák 
jelentik a megoldást

Szakértők vizsgálják a 
szennyvízkezelést

A Tece-patak kotrására is 
pályázni kell
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Önkormányzat

elképzelésünk nem valósítható 
meg.  Kénytelenek voltunk a 
jogkört Vác hatóságának át-
adni. 

Nevelek                
településrész

A 2008. december 7. napján 
megtartott népszavazás ered-
ményétől függetlenül Sződ 
Község Képviselő-testülete 
változatlanul meg kívánja 
építeni a Szegfű és Ősz utcák 
szilárd burkolatát. Ezzel kap-
csolatban a tervek elkészültek, 
melyeket engedélyezés céljá-
ból a közútkezelő hatósághoz 
továbbítottunk. Amennyiben 
az engedélyt megkapjuk, a 
településrészen befektetést 
végző gazdasági társaság – 
írásbeli ígérete szerint – az 
építési munkát a tervek szerint 
elvégzi. 

Sződ területén két T-Mobile 
átjátszó-torony kerül megépí-
tésre a jobb vételi lehetőség 
érdekében – az egyik a szeny-
nyvíztisztító teleppel szemben, 
a Sződrákos-patak túloldalán, 
a másik Nevelek településré-
szen, a Tél utca végén, a vasút 
mellett. A képviselő-testület il-
letékes bizottságai – beleértve 
a Településrészi Bizottságot 
is – a tornyok létesítését meg-

tárgyalták, a testület javaslataik 
fi gyelembevételével döntött 
azok megépítéséről. A Telepü-
lésrészi Bizottság azzal a felté-
tellel fogadta el a neveleki át-
játszó-állomás létesítését, hogy 
a terület bérleti díját – amely 
évente 1.100.000,- forint – az 
önkormányzat a településrész 
fejlesztésére fordítja. A kérést 
a  képviselő-testület elfogadta. 

Lakossági levél 
Nevelek leválásával 
kapcsolatosan

Nevelek településrész levá-
lásával kapcsolatban írásban 
fordult hozzám egy neveleki 
lakos. 

Idézet a levélből: 

„Többedmagammal jelen voltam a 
legutóbbi Nevelek településrészen 
tartott lakossági fórumon, melyen 
tájékoztatást kaptak a megjelen-
tek a december 7-i népszavazással 
kapcsolatban a két érintett önkor-
mányzat polgármesterétől. Itt a 
sződi polgármester kijelentette, hogy 
a 2008. évben bíróság által felkért 
szakértő – aki elfogulatlanként 
reális külterületi egységet határoz 
meg, melyet Sződ községnek át 
kellene adnia Göd városának a fo-
lyamatban lévő bírósági eljárásban 

– szakvéleményét nonszensz módon 
nem fogadja el, és egy négyzetméter 
külterületet sem ad át Gödnek 
Nevelek településrésszel. Ezen ál-
láspontját a sződi polgármesternek 
a lakossági fórumon elhangzottak 
alapján a sződi képviselő-testület is 
osztotta.

Kérdezem a polgármester Urat, 
hogy jelenleg is fenntartja-e ezen vé-
leményét, és továbbra is hátráltatni 
akarja-e a neveleki lakosok gödi 
városlakókká válását?

A gödi polgármester kijelentette, 
hogy Göd vezetése elfogadja a szak-
értő véleményét, és nem fog fellebbez-
ni az elsőfokú bírósági döntés ellen, 
így jóval hamarabb csatlakozhat-
nak Gödhöz a nevelekiek.

Amennyiben válaszlevelében nem 
látom reményét Nevelek Sződtől 
való leválásának segítésében, úgy 
jelen levelemet az Ön válaszlevelé-
vel együtt megküldöm dr. Sólyom 
László Köztársasági Elnök Úrnak 

is fi gyelemfelhívásul, hogy a neveleki 
lakosok – sződi önkormányzatra 
kötelező erejű – ügydöntő vélemé-
nyét mennyire nem veszi fi gyelembe 
a sződi polgármester és képviselő-
testület.”

A lakossági észrevételre az 
alábbi választ adtam:

„Sződ községben születtem, és 
azóta is sződi lakos vagyok. A kö-
zségi ügyekkel 1990-ben kezdtem 
el foglalkozni, mint a Sződi Fórum 
Egyesület elnöke, 1994-től önkor-
mányzati képviselőként a Pénzügyi 
Bizottság elnöke voltam. 1998-
2001 között, mint alpolgármester 
tevékenykedtem.

2001-ben választott Sződ lakos-
sága először polgármesternek, mely 
tisztet azóta is betöltöm.

Sződ érdekeit a legjobb tudásom 
szerint képviseltem, és a lehetősé-
geimhez képest mindent megtettem 

FELHÍVÁS
TISZTELT SZŐDI LAKOSOK !

Tájékoztatom a Tisztelt Lakosságot, hogy 2009. március 
1. napjától az I. fokú építés-hatósági feladatok ellátása 
a körzetközponti jegyző – Vác – jogkörébe tartozik. 
Ennek értelmében az elvi engedélyezést, az építési, 
használatbavételi, bontási és telekalakítási eljárást a Váci 
Polgármesteri Hivatal Építési Osztálya folytatja le:

Új lakóépület építése esetén a tervből két példányt to- »
vábbra is a sződi polgármesteri hivatalban kell lead-
ni, melyet a Tervtanács véleményez – havonta egyszer, 
minden hónap 10–15-e között.
A Tervtanács véleményével ellátott tervdokumentáci- »
ót az ügyfél viszi be a váci építéshatósághoz (Harma-
tos Tünde előadó, tel.: 27/513-421).
A lakóépület-bővítés, toldaléképítés, átalakítás, felújí- »
tás, medenceépítés, lakóépület- és melléképület-bontás 
a váci építés hatósághoz tartozik.
A jóváhagyó határozatot, a jogerős határozatot és ter- »
veket a váci hivatalától kapja meg az ügyfél.
Használatbavételi engedélyezési eljárást közvetlenül a  »
váci hivatalnál kell kezdeményezni.
Építkezésekkel kapcsolatos panaszok elbírálója Vác.»

dr. Bojtayné B. Gabriella
                                                 jegyző

Telepengedélyezési eljárások 
változásai

Felhívom az érintettek fi gyelmét, hogy jogszabályi vál-
tozások következményeképpen a telepengedélyezési 
eljárást lefolytató hatóság a kistérségi központi jegyző. 
Az április 1-től hatályba lépő 358/2008.(XII. 31.) Kor-
mányrendelet értelmében az eljárást a Váci Polgármesteri 
Hivatalnál kell kezdeményezni.

dr. Bojtayné B. Gabriella
jegyző
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Önkormányzat

Sződ község fejlődése, és a lakosság 
érdekeinek érvényesítése érdekében, 
és a jövőben is ezt kívánom tenni.”

Válaszomat a neveleki lakos 
nem tartotta kielégítőnek, és 
azt kérte, hogy a választ ne 
a neveleki címre postázzuk, 
hanem az általa megadott gödi 
címre. 

Úgy gondoltam, hogy állás-
pontomat már többször kifej-
tettem – elég egyértelműen. 
Ismételt véleményemet nem 
küldeném el a megadott gödi 
címre, hanem itt, a Sződiek 
Híradójában teszem közzé.

A Nevelek településrész 
leválásával kapcsolatos nép-
szavazás 2003-ban történt. A 
népszavazás kiírása előtt meg-
kértük Göd képviselő-testüle-
tének befogadó nyilatkozatát, 
amelyet meg is kaptunk. A 
nyilatkozatban a területátadás-
sal kapcsolatban semmiféle 
többletigény nem szerepelt. 
Ennek értelmében a 2003-ban 
érvényben lévő, vonatkozó 
törvény szerint kívánunk eljár-
ni, és véleményem szerint ezt 
annak idején Göd képviselő-
testülete is így képzelte el. 

Azt nem tudom elfogadni, 
hogy a 2003-ban megtörtént 
népszavazás után a 2004. év-
től hatályos törvények szerint 
járjunk el, hiszen akkor 2003-
ban még érvényben nem lévő 
törvények alapján kellett volna 
megegyeznünk. 

Nevelek lakossága érdek-
ében képviselő-testületünk 
– a 2003. évi vonatkozó 
törvényekben foglaltaktól el-
térően – külterület átadására 
is javaslatot tett, melyet Göd 
képviselő-testülete nem foga-
dott el, mert kevésnek találta 
annak nagyságát. 

Engem Sződ lakossága 
választott meg a település pol-
gármesterének. Szükségszerű, 
hogy Sződ érdekeit képvisel-
jem, és községünk érdekében 
a legjobb tudásom szerint 
járjak el. Ezt kívánom tenni a 
jövőben is. 

Sződ Község Önkormány-
zata és a magam nevében 
minden sződi lakosnak 
kellemes húsvéti ünnepeket 
kívánok!

Hertel László
polgármester

Sződ Község Képviselő-
testülete 2009-ben eddig  
három ülést tartott, két ren-
deletet alkotott és tizenkét 
határozatot hozott.

2009. január 29-i ülésén 
korábbi rendeletének vissza-
vonása mellett a testület új 
rendeletet alkotott a közterület 
használatáról, és megismerte 
a 2009. évi költségvetés fő 
számait, a várható költségve-
tési hiányt. A polgármester 
úr arra kérte a képviselőket, 
hogy a költségvetés bizottsági 
és testületi tárgyalásakor is a 
takarékosság és a működés 
biztosítása legyen a fő cél. A 
testület megtárgyalta és el-
fogadta éves munkatervét, a 
bizottsági munkatervekkel 
együtt. Az egyéb napirendi 

pontok  között a polgármester 
úr hivatalosan is tájékoztatta 
a képviselőket a belterületi 
csapadékvíz-elvezető rendszer 
fejlesztésére benyújtott pályá-
zat kedvező elbírálásáról. Az 
önkormányzat  több, mint 112 
millió forint uniós pénzhez 
jutott, amelynek segítségével 
a település központjának – a 
templomtól a Hunyadi utcáig 
terjedő szakasz – csapadék- és 
belvíz-elvezetése megoldódik. 
A képviselők megismerhették 
a P+R parkoló megvalósítá-
sának szerződéstervezetét és 
ütemezését. A tizenhárom 
település – többek között 
Abony, Abertirsa, Verőce – 
részvételével megvalósuló be-
ruházás várható befejezésének 
ideje 2010 decembere.

A 2009. február 12-i testületi 
ülésen az önkormányzat 2009. 
évi költségvetésének előzetes 
megtárgyalására került sor. 
Az ülésen meghívottként 
részt vettek az intézmények 
vezetői, akikhez a képviselők  
kérdéseket intézhettek. Jelen 
voltak továbbá a társadalmi 
szervezetek vezetői is. A tes-
tület részletesen megismerte a 
költségvetést, melyet a vissza-
fogott gazdálkodás jellemez. 
Az egyéb napirendi pontok 
között lakossági kérelmek 
megtárgyalására, és az előző 
ülésen még el nem fogadott 
bizottsági munkatervek jóvá-
hagyására került sor.

A 2009. február 26-i ülés 
két részből állt. 18.00 órától 
összevont testületi ülésen 
tárgyalta meg a sződi és 
csörögi képviselő-testület a 
közös fenntartású oktatási 
intézmények – óvoda, isko-
la – költségvetését, melyeket 
mindkét testület határozattal 
elfogadott. A csörögi testület 
távozása után a sződi képvise-
lő-testület elfogadta és megal-
kotta az önkormányzat 2009. 
évi költségvetését, amelynek 
főösszegei az alábbiak szerint 
alakulnak:

önkormányzat kiadás:     »
656.965.588,- Ft, 

önkormányzati bevétel:   »
622.586.766,- Ft, 
tervezett hiány:    »
34.378.822,- Ft. 

A Sződi Szennyvíz- és Hul-
ladékkezelő Kft. kiadásainak 
fedezésére az elmúlt évekhez 
hasonlóan idén is önkor-
mányzati támogatásra szorul. 
A képviselő-testület a hiány 
csökkentése érdekében meg-
takarító-intézkedéseket tett, az 
intézmények által előterjesztett 
költségvetéseket jelentősen 
csökkentette, fejlesztéseket 
beruházásokat csak a pénz-
ügyi helyzet javulása esetén 
engedélyez. A költségvetés 
elfogadását követően lakossá-
gi kérelmek megtárgyalására 
került sor.

dr. Bojtayné B Gabriella
jegyző

Önkormányzati Hírek

LOMTALANÍTÁS
A Remondis Kft. Sződ község közigazgatási területén 
(Nevelekben is) ebben az évben is két napot biztosít 
lomtalanításra:

2009. június 6-án és
2009. november 14-én.

Juhász István falugazda
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Sződ Község Önkormány-
zatának Képviselő-testü-
lete a többször módosított 
rendelet visszavonásával 
egyidejűleg megalkotta az 
1/2009. (I.30.) számú köz-
terület használatáról szóló 
rendeletét, mely február 
1-től hatályos.

A közterület-használat en-
gedélyezésével kapcsolatos 
hatósági feladatokat a polgár-
mester látja el, vagyis a közte-
rület használati engedélyeket 
a polgármester úrhoz kell cí-
mezni. Fontos változás, hogy 
hirdető-berendezés ill. kira-
katszekrény elhelyezése esetén 
két példányban helyszínrajzot 
kell benyújtani a berendezés 
helyének pontos megjelölésé-
vel, méretezésével, valamint 
két példányban terveket – 
nem tervezői –, melyen a mé-
retarány, szín, betűmotívum is 
szerepel. Lakossági tűzijáték 
rendezését az esemény előtt öt 
nappal be kell jelenteni, mely-
hez csatolni kell a szakhatósági 
engedélyeket is. Mozgóáru-
sítás, vásározási tevékenység 
előzetes hozzájárulás formájá-
ban, csak hatósági engedéllyel 
rendelkező, és az erre a célra 
rendszeresített, kultúrált meg-
jelenésű (az árusítás idején 
rögzített, és járó motort nem 
használó) autóból történhet. 
Sátras vagy pavilonos árusítás 
csak ünnepi alkalmakkor – bú-
csú,  falunap –, az erre a célra 
kijelölt helyen engedélyezhető. 
A közterület-használati enge-
dély iránti kérelemhez az en-

gedélyező hatóság felhívására 
be kell mutatni a közterületen 
folytatni kívánt tevékenység 
gyakorlására jogosító okiratot, 
okiratokat. A kérelem a min-
denkor hatályos illetéktörvény 
alapján beadványi illetékköte-
les.

 Az, aki közterületet en-
gedélyhez kötött esetben 
engedély nélkül, vagy az en-
gedélyben foglalt feltételek-
től eltérő módon használ, a 
szabálysértés jogkövetkezmé-
nyein túlmenően a díjfi zetési 
és helyreállítási kötelezettség 
alól sem mentesül. A be nem 
fi zetett közterület-használati 
díj utólagos behajtása tekintet-
ében az adóigazgatás általános 
szabályait kell alkalmazni.

A választási kampány ideje 
alatt a közterületen elhelyezett 
propaganda-anyagok eltávo-
lítása annak a kötelessége, aki 
azt elhelyezte, vagy akinek az 
érdekében azt elhelyezték. A 
plakát eltávolítását legkésőbb 
a szavazást követő 30 napon 
belül el kell végezni. Épület 
falán, kerítésén, közterületen 
hirdetési, reklámozási céllal 
elhelyezett hirdető-berende-
zésen csak annak tulajdonosa 
hozzájárulásával szabad pla-
kátot elhelyezni. A községképi 
szempontból nem megfelelő; 
a közterületen engedély nélkül 
elhelyezett; a feleslegessé vált 
hirdető-berendezést és plaká-
tot – a felszólítást követő 8 
nap elteltével – a polgármester 
a tulajdonos költségére eltávo-
líttathatja, és intézkedhet az 

eredeti állapot helyreállítása 
felől.

 Az ügyfél az ügy érdemében 
hozott I. fokú határozat ellen 
fellebbezhet. A fellebbezés 
joga megilleti azt is, akire a ha-
tározat rendelkezést tartalmaz. 
A fellebbezést a határozat 
közlésétől számított 15 napon 
belül lehet előterjeszteni Sződ 
Község Önkormányzatának 
Képviselő-testületéhez. A 
közterület engedély nélküli 
használata szabálysértés elkö-
vetője 30.000,- Ft-ig terjedő 
pénzbírsággal sújtható. Azt 
az árut vagy hirdetményt, 
amelyre nézve a szabálysértést 
elkövették, el kell kobozni. 
A szabálysértési ügyben az 
önkormányzat jegyzője jár 

el mint I. fokú szabálysértési 
hatóság.

A közterületi bontás a jegyző 
hatásköre, aki előírhatja a köz-
terület azonnali helyreállítását. 
Amennyiben az engedélyben 
foglalt határidő lejárt, a mun-
kavégzés engedély nélkülinek 
minősül, kivéve, ha a határidőt 
meghosszabbították. A bur-
kolatbontás után a felbontott 
úttal azonos teherbírású és  
minőségű  pályaszerkezetet 
kell építeni.

A közterület-használat díjai 
az infl áció arányában emel-
kedtek.

A rendelet teljes szövege, a 
díjfi zetési tételek és a kérelem-
nyomtatvány az önkormányzat 
honlapjáról letölthető (www.
szod.hu). 

dr. Bojtayné B. Gabriella

Önkormányzat

Új rendelet a közterület használatáról

lete a többször módosított 
rendelet visszavonásával 
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terület használatáról szóló 
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1-től hatályos.

AA közterület-használat en-
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hatósági feladatokat a polgár-
mester látja el, vagyis a közte-
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Anyakönyvi hírek
2008. december 2. napjától 
2008. február 28. napjáig 

Sződ községben az alábbi 
anyakönyvi események történtek:

Születések száma: 10

Házasságkötések száma: 5

Halálesetek száma: 13

Sződiek Híradója – Negyedévenként megjelenő önkormányzati hírmagazin. Kiadja: Sződ Község Önkormányzata, 2134 
Sződ, Dózsa György út 216. (tel.: 06 27 388 188, fax: 06 27 388 285, e-mail: szodiekhiradoja@invitel.hu, www.szod.hu).
Felelős kiadó: Hertel László polgármester. Felelős szerkesztő: Volentics Gyula. Szerkesztőbizottság: Kolumbán Attila, 
Molnár Tímea, Kemenczeiné Rácz Magdolna. A lapszám fotóit Juhász István, Kolumbán Attila, Pál László, Szabados 
Ferenc, Puchner László és Volentics Gyula készítették. A szerkesztőbizottság a kéziratok rövidítésének jogát fenntartja! A 
szerkesztőség a magánjellegű közleményekért, tördelési, nyomdai hibákért felelősséget nem vállal! A kézirat 2009. március 
17-én került lezárásra. Tördelés: Aletheia Multimedia Kft. Nyomda: Tribett Racing Kft. IM
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2008. december 9-e és 15-e 
között Nevelek hovatartozá-
sával kapcsolatban kiírt he-
lyi népszavazás eredményét 
Sződ település honlapján 
119 hozzászóló kommentál-
ta, a véleményeket március 
elejéig több mint 1800-an 
olvasták.

Oldalunkon az olvasói 
hozzászólásokból tallóz-
tunk (a közölt írások az ere-
detiek rövidített változatai).

Aki már régóta él itt Nevele-
ken az látja, mennyire kiépült 
Sződ! Valami miatt szegény 
sződi polgármester is meg-
nyert két választást, elég so-
kat tett a faluért! Én igennel 
szavaztam, mert úgy érzem, 
ezek után már elkezdődhettek 
volna a fejlesztések Neveleken 
is! Nevelek tényleg távol van 
Sződtől, de egy kis időn belül 
ez a két település teljesen ösz-
szeolvadt volna! Akkor pedig, 
ha nő a lakosok száma, már új 
intézményekre is szükség van! 
Biztos vagyok benne, hogy 
buszjáratot is indítottak volna, 
hogy a gyerekeink eljussanak 
óvodába, iskolába.

Viola

Tisztelt Sződiek! Semmi ba-
junk a településsel, sem az ott 
lakókkal. Bennünket mindig 
szívesen fogadtak mindenhol, 
mind az önkormányzatnál, 
mind a postán, orvosnál... 
Köszönjük! De kérem, értsék 
meg, ha Sződön „Kánaán” 
lenne, akkor sem tudnék oda-
tartozni, mert MESSZE van. 
Ezen egyszerű oknál fogva 
nem tudunk részt venni a falu 
életében.

Persze mindenki tudta, hova 
költözik, amikor telket, nya-
ralót, házat vett Neveleken. 
Tudtuk, hogy nem lesz út és 
csatorna egyhamar, de arra 

nem számítottunk, hogy „sen-
ki földje” lesz.

Család

Az én gyermekem a sződi 
óvodába jár és mindenkinek 
csak ajánlani tudom, hogy ha 
megteheti, vigye oda a gyer-
mekét! Van összehasonlítási 
alapom, mi is Gödön kezdtük, 
és önhibánkon kívül kerültünk 
el onnan. Nem kell elhozni a 
gyerekeket ebéd után, mivel 
napközi otthonos óvoda. Aki-
nek van kisbabája, az tudja, 
milyen borzasztó, hogy mikor 
a pici aludna, akkor kell a na-
gyobb gyerekért elindulni és 
elhozni! Egyébként mást is is-
merek, akinek szintén ide jár a 
gyereke, és hasonló véleménye 
van, mint nekem! Ők is ne-
veleki lakosok. Az oviba való 
átjutást természetesen autóval 
oldjuk meg, de egyáltalán nem 
borzalmas átkelni a kiserdőn, 
nem kell hozzá semmilyen 
„túlélő felszerelés”! Aki régóta 
itt él Gödön, az tudja, a kiser-
dőn átvezető út mindig is ilyen 
volt!

Kislány

Én tizenkét évvel ezelőtt vet-
tem a Tél utcában egy telket, 
abban a reményben, hogy 
itt fogok élni. Már akkor is 
tudtam, hogy ez a terület egy 
„mostohagyerek”. Az elszige-
teltségével lett nekem olyan 
vonzó! Sajnos családi okok mi-
att ez egy álom maradt, és így 
csak egy eladó teleknek lettem 
a tulajdonosa. Ennek ellenére 
remélem, hogy Göd jó gazdája 
lesz ennek a területnek, és meg 
tudják majd köszönni azoknak 
az embereknek a szavazatát, 
akik így döntöttek! Sok sikert 
kívánok mindenkinek!

Tóth Tibor

Mi 1997 óta lakunk itt, és úgy 
vettük meg a telket, hogy igaz, 

hogy Sződ a cím, de Göd-
höz tartozik, ott kell intézni 
mindent… Akkor még az 
utcánkban csak hárman éltek 
állandóra bejelentve. Mi akkor 
estünk pofára, amikor a gye-
reket le akartam vinni a gödi 
oviba.. Mi nem spekuláltunk, 
egyszerű kispénzű fi atal há-
zaspár voltunk, aki örült, hogy 
egy nyugalmas helyen vehetett 
telket, és megdöbbentünk, 
amikor el kellett „sétálnunk” 
Sződre állandóra bejelenteni 
magunkat, és egyéb ügyes-
bajos dolgainkat elintézni. Ha 
talán akkor tájékozódom hi-
vatalosan is a helyzetről, meg-
gondolom az ideköltözést, 
mert nem kis utakat jártunk 
be, hogy Gödön elintézhessük 
az ügyes-bajos dolgainkat.

Moni

Mindenki úgy beszél, mintha 
nem látta volna, hogy milyen 
környezetben vesz telket, épít 
házikót. Amikor megvette 
akkor is messze volt a bölcsi, 
óvoda, iskola, orvosi rendelő 
stb., de milyen jól jött, hogy 
viszonylag kedvező áron hoz-
zájutott az ingatlanhoz, sőt 
ingatlanokhoz. Most meg na-
gyokat pislogva csodálkoznak, 
hogy nem teremtettek a kb. 
500 lakosú Nevelek köré teljes 
infrastruktúrát!?!. Ezzel per-
sze nem azt mondom, hogy 
másszunk vissza a fára, ne 
tegyünk semmit, de azt nem 
értem, hogy mit vártak Sződ 
önkormányzatától, mit tegyen 
értünk, hiszen mi magunk sem 
tudtuk eldönteni, hogy hová 
szeretnénk tartozni. Persze, 
hogy nincs identitástudatunk, 
mivel pár éve költöztünk ki 
az élhetetlen nagyvárosok-
ból, gondolva arra, hogy egy 
csendes, tiszta környezetben 
nyugodtan élhetünk. De úgy 
látom, a többség mégis vissza-
vágyik a városba. Azt hiszem 
ez most sikerült nekik.

Nyár

Én már 9 évvel ezelőtt is úgy 
vettem meg a telket, hogy 
azt mondta az eladó, hogy 
hamarosan Gödhöz csatolják 
ezt a részt. Sződi rendezvé-
nyen soha nem vettünk részt, 
egyrészt, mert messze van, 
másrészt, mert nem érdekel-
nek ezek a dolgok. Én csak 
nyugodt életet szeretnék itt, és 
azt, hogy a gödi intézmények-
be befogadják a gyerekeimet, 
hogy a megfelelő orvosi ellá-
tást a gödi intézményekben 
megkapjam. Igen, inkább 
szeretnék gödi városlakó len-
ni… ennek minden vonzatával 
együtt.

Inkább gödi

Sződ több mint 700 éves falu. 
A régi belterületen, ha jól szá-
molom, csak 5 éve van nor-
mális aszfaltút. Kivártuk. Az 
őseink is rossz utakon közle-
kedtek. Ahonnan a nevelekiek 
jönnek, vélhetően már teljes 
az infrastruktúra, és jó lenne, 
ha ez a „teleknél” is adottság 
lenne. Ez a különbség az or-
szág egyes települései között. 
Vannak gazdag városok és 
szegényebb falvak.

Banderas

Szerintem, mielőtt megvet-
tétek a telketeket, házatokat 
informálódtatok, és láttátok, 
hogy Nevelek nem Gödön 
van, de nem is Sződ szívében. 
Szerintem itt a nagy többség 
csak okoskodik, az állandó 
lakcím meg valahol másutt 

Egy népszavazás margójára
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Önkormányzat

Az elmúlt önkormányzati 
képviselő-választás óta 
több, mint két esztendő telt 
el, és még bő másfél év áll 
a jelenlegi testület előtt a 
ciklusprogram teljesítésére. 
Milyen ígéretek szerepeltek 
a megválasztott képviselők 
választási plakátján?

2006 októberében két nagyobb 
beruházás, az óvoda bővítése 
és az új faluház építése szere-
pelt terveink között. Az óvoda 
új szárnya nevelőtestületi szo-
bával és tornateremmel 2007 
augusztusában került átadásra, 
de ekkor készült el az óvoda 
régi szárnyának külső hőszige-
telése is. Az önerős beruházás 
értéke több, mint 50 millió 
forint volt.

A faluház megépítéséhez a 
testület keresi a pályázati lehe-
tőségeket. A 200 millió forin-
tot meghaladó beruházáshoz 
az önkormányzat jelentős 
önerővel rendelkezik, de vala-
mennyi rendelkezésre álló saját 
forrást és tartalékot nem lenne 
szerencsés 

egyetlen terv megvalósítására 
költeni.

Térjünk vissza a két évvel ez-
előtti választási plakát szövegé-
re! „Elsődleges feladatunknak 
tartjuk községünk zavartalan 
működésének biztosítását.” Ha 
sorra vesszük a térség telepü-
léseit, megállapíthatjuk, hogy 
szinte Sződ az egyetlen olyan 
közöttük, mely nem adósodott 
el az utóbbi években. Elsősor-
ban földrajzi adottságait jól 
kihasználva tett szert jelentős 
bevételekre. Az elmúlt két 
évben sem kellett működési és 

bérhitelt fel-
vennie, és nem 
volt szükség 
önkormány-

zati kötvény kibocsátására 
sem. Az intézmények zavarta-
lan működésén túl a szükséges 
eszközfejlesztések is rendben 
megtörténnek.

Rövid távú céljaink között 
szerepelt a ravatalozó épüle-
tének felújítása, mely a teljes 
átépítést követően 2008 őszén, 
közel 12 milliós beruházást 
követően sikeresen lezárult.

Az új településrészek útjai 
egy részének korszerűsítésére 
még a tél beállta előtt sor ke-
rült, így időarányosan ez a kö-
telezettségvállalás is teljesült.

képviselő-testület

Félidőben, avagy mi történt 
az elmúlt két évben?
„Mi nem csak ígérünk, hanem teljesítettünk is.”

van… Ez így csak ingatlanspe-
kuláció.

Jumbó

A polgármester úr és a kép-
viselő-testület kötelessége a 
község érdekeinek képviselete, 
s eddig ezt ők meg is tették. 
A gond csupán ott van, hogy 

akár Nevelek, akár korábbi-
akban Csörög nem volt, s ma 
sem a község szerves része, 
csak közigazgatásilag tartozott 
oda.

Rinpoce

Köszönetet szeretnék monda-
ni a polgármesteri hivatal dol-

gozóinak! Munkájukhoz sok 
erőt kívánok a továbbiakban. 
Sződnek valószínűleg köny-
nyebb lesz Nevelek nélkül, egy 
gonddal kevesebb… Kíváncsi 
vagyok, Göd mennyire fogad-
ja be az új településrészt?

Kiváncsi

szerencsés vennie, 
volt g

r mány-önkor

Az óvoda új szárnya

A bővített ravatalozó
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Az önkormányzat Népjóléti 
és Környezetvédelmi Bi-
zottsága elnökének hogyan 
alakult az életútja?

Az életutam olyan, mint azok-
ban a mesékben, ahol a szegény 
gyermek elindul megvalósítani 
álmait, és az álmok megvalósu-
lásáig nagyon sok nehézséggel 
kell megbirkóznia. 1949-ben 
születtem Sződön, abban az 
udvarban, ahol jelenleg is élek. 
Nagyon szegény, de érzelmek-
ben igen gazdag szülők máso-
dik gyermekeként láttam meg 
a napvilágot. Édesapám 27 
éves korábban rokkant meg, 
édesanyám pedig születésé-
től fogva csípőfi cammal élt. 
Szüleimnek nagyon csekély 
földjük volt, de azt sem tudták 
igazán megművelni. Minden 
nagy munkában – így szántás, 
vetés, betakarítás – édesapám 
és édesanyám testvérei, sógo-
rai segítettek. Ebben a családi 
összefogásban, a testvérek 
megbecsülése és szeretete kö-
zött nevelkedtem. Az általános 
iskolában jó tanuló voltam, de 
a család anyagi körülményei 
nem tették lehetővé, hogy 
nappali tagozaton középisko-
lába járjak. Hiába álmodtam 
mindig arról, hogy majd egy-
szer egyenköpenyben járok 
gimnáziumba. Az osztályfő-
nököm kérlelte is szüleimet, 
hogy írassanak be a közép-
iskolába. Soha nem felejtem 
el, hogy édesanyám nagyon 
szomorúan azt mondta, hogy 
nem tudják a taníttatásomat 
vállalni, hiszen van két fi útest-
vérem, akiknek szakmát kell 
adni a kezébe. „A kislány majd 
férjhez megy, és majd csak 
lesz valahogy.” Így 14 évesen 

édesapám munkahelyén, a 
Ganz-Mávagban helyezked-
tem el 6 órás kézbesítőnek. 
Az irodában dolgozó felnőtt 
kollégáim beszéltek rá, hogy 
járjak a dolgozók iskolájába. 
Az ő unszolásukra kezdtem 
el a gyors- és gépíró iskolát 
délutáni tagozaton. A bizo-
nyítvány megszerzése után a 
Fővárosi Autóbuszüzemben 
helyezkedtem el gyors- és gép-
író munkakörben, majd 1969-
től a Közlekedési és Szállítási 
Dolgozók Szakszervezetében 

dolgoztam titkárnőként. Ez 
a választásom határozta meg 
a további életemet, ugyanis 
szintén a kollégák bíztattak, 
hogy végezzem el a középisko-
lát. Ekkor már férjnél voltam, 
l970-ben megszületett Katalin 
nevű kislányunk. Mivel szüle-
im már mind a ketten rokkant-

nyugdíjasok voltak, a pénzünk 
meg kevés, a GYES-t megsza-
kítva visszamentem dolgozni, 
és beiratkoztam Budapesten 
a Makarenkó utcai Dolgozók 
Gimnáziumába. Ez az idő-
szak nagyon keserves volt, 
mivel minden másnap éjfélkor 
jártam haza, és a munkahelye-
men valamint családanyaként 
is helyt kellett állnom. Azt, 
hogy jelesre érettségiztem, 
elsősorban a férjemnek, má-
sodsorban pedig drága jó szü-
leimnek köszönhetem. Szilvia 
nevű kislányunk az érettségi 
után két hónappal született. 
Ekkor történt megint egy for-
dulat az életemben. Főnököm 
javasolta, hogy a GYES időt 
használjam ki, és jelentkezzek 
– a társadalombiztosítás terü-
letén akkor legmagasabb vég-
zettséget adó – társadalombiz-

tosítási felsőfokú tanfolyamra, 
amely három évig tartott. 
Szigorlatokkal, szakdolgozat-
tal, illetve annak megvédésével 
szereztem végzettséget. A 
második gyermekemmel sem 
használtam ki a 3 éves GYES 
időszakot, mert a második év-
ben visszamentem dolgozni. 

Ekkor – már a szociálpolitikai 
osztály munkatársaként – a 
közlekedési dolgozók társa-
dalombiztosítással és szociál-
politikával kapcsolatos ügyeit 
intéztem. Nagy részem volt pl. 
a Volán autóbuszvezetők kor-
kedvezményének kiharcolásá-
ban is. Ebben az időben vet-
tem részt a Fővárosi és a Pest 
Megyei Társadalombiztosítási 
Tanácsok munkájában is. 25 
gyönyörű évet töltöttem ezen 
a munkahelyen, munkámat 
a Szakszervezeti Munkáért 
bronz, ezüst és arany fokozatú 
kitüntetéssel jutalmazták. 1991 
áprilisában váltottam munka-
helyet, amikor is a Fővárosi 
és Pest Megyei Társadalom-
biztosítási Igazgatóság Váci 
Kirendeltségéhez kerültem 
kirendeltségvezető-helyettes-
nek, majd a nyugdíjbiztosítás 
önállóvá válásakor kinevez-
tek a Váci Nyugdíjbiztosítási 
Kirendeltség vezetőjévé. A 
rendszerváltást követően a 
korábban megszerzett felsőfo-
kú képzést nem minősítették 
államilag elismert főiskolai 
végzettségnek, így beiratkoz-
tam a szegedi József  Attila 
Tudományegyetem Főiskolai 
Társadalombiztosítási Szaká-
ra, ahol négy év múlva szerez-
tem diplomát. Munkám során 
igyekeztem a területünkhöz 
tartozó 52 község és 5 város 
biztosítottainak érdekeit fi -
gyelembe véve, a törvényeket 
betartva és betartatva dolgoz-
ni. Munkámat a Szent Kristóf  
Érdemérem és a Szent Kristóf  
Plakett kitüntetéssel ismerték 
el. 2006 augusztusától nyu-
galmazott nyugdíjbiztosítási 
főtanácsadóként dolgoztam, 
jelenleg legkisebb unokámmal 
GYES-en vagyok. 

Ekkor – már a szociálpolitikai

Miletin Istvánné
elnök

Népjóléti és Környezetvédelmi BizottságSződ Község Önkormányzata

Sok feladatot szeretne megol-
dani a Szociális Kerekasztal
Riport Miletin Istvánnéval
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Álmaim tehát megvalósul-
tak. Van egy szerető férjem, 
akivel 40 éve élek boldog 
házasságban, két leányom kö-
zül az egyik idén márciusban 
végez, a másik már diplomás. 
Mindketten boldog házasság-
ban élnek, három unokával 
ajándékoztak meg. Munkám-
ban is elértem mindazt, amit 
szerettem volna.

Az önkormányzat mun-
kájában a rendszerváltás 
óta veszek részt, különböző 
bizottságokban tevékenyked-
tem, külső munkatársként 
segítettem a szakmai munkát. 
Nyugdíjazásom tette lehetővé, 
hogy vállaljam a képviselői 
megbízatást.

Mint tősgyökeres sződi, 
hogyan látja a település fej-
lődését?

Amióta mi, sződiek kezünkbe 
vettük a falu sorsának alakítá-
sát, a település nagyon nagy 
fejlődésen ment keresztül. 
Hadd soroljak fel néhány 
megvalósult elképzelést, a tel-
jesség igénye nélkül! Elkészült 
a gyermekorvosi rendelő, ahol 
helyet kapott a fogorvosi ren-
delés is, ami nagyon régi vágya 
volt az itt lakóknak. Végre lett 

a falunak egy gyógyszertára, 
amely a környéken a legki-
válóbb. Felújításra került a 
háziorvosi rendelő, megnyílt 
az új könyvtár. Bővítésre, 
felújításra került a napközi 
otthonos óvoda, bezártuk az 
egészségre ártalmas régit. A 
sződi gyermekek a környék 
legszebb óvodájába járhatnak, 
ahol a kiváló pedagógusok 
munkájának köszönhetően 
szellemben, testben és lélek-
ben is gyarapodhatnak. Kevés 
község dicsekedhet azzal, hogy 
minden útja aszfaltburkolatú. 
Nagyon nagy fejlődésnek tar-
tom, hogy Sződön nem kell 
nyakig a sárban közlekedni. 
Természetesen a képviselő-
testület nem dőlhet hátra, még 
nagyon sok a tennivaló. A leg-
égetőbb feladatunk egy olyan 
közösségi ház felépítése, amely 
a kézzelfogható előnyökön túl 
a szellemi fejlődést is elősegíti 
a faluban. A közösségi ház 
megépítésével egy időben ki 
kell alakítani a környezetét 
is. Ekkor kell megépíteni a 
játszóteret, valamint a téli és 
nyári sportolásnak helyt adó 
létesítményeket is.

Ha jól tudom, az elnök asz-
szony kezdeményezésére 

március elején összeült a 
helyi szociális kerekasz-
tal. Milyen céljai vannak a 
kezdeményezésnek, kik a 
tagjai?

A szociális kerekasztalt éppen 
a fent megfogalmazott hiá-
nyosságok pótlására, a fejlődés 
elősegítése érdekében kíván-
juk létrehozni. Községünkben 
vannak olyan rétegek, csopor-
tok, akikre nagyobb fi gyelmet 
kell fordítania az önkormány-
zatnak, a képviselőknek, de 
maguknak, az érintetteknek is. 
Kikre gondolok? A 3-l4 éves 
korosztályról az intézmények-
ben megfelelően gondoskod-
nak. Itt elsősorban a nehéz 
sorsú családokat kell felkarol-
ni. A szülők és a pedagógusok 
összefogásával időben észre 
kell venni és jelezni a fellépő 
nehézségeket, szükség esetén 
segítséget kell kérni. A szociál-
politika megváltoztatása kény-
szerűségből napirendre került. 
Hallani olyan elképzelésekről, 
hogy a GYES esetleg nem jár 
majd alanyi jogon, és hogy a 
fi atalok kénytelenek lesznek a 
gyermek kétéves korában is-
mét munkát vállalni. Azonban 
az óvodába csak hároméves 
kortól lehet felvenni a gyerme-

keket. E korosztály problémá-
ival is időben foglalkozni kell. 
Nagy szívfájdalmam, hogy 
az általános iskolát elhagyó 
fi atalokkal senki nem törődik. 
Sződön nincs olyan hely, ahol 
találkozhatnának, nincs, aki 
összefogná és meghallgatná 
elképzeléseiket, gondjaikat, és 
segítene kialakítani a végzős 
diákokból egy közösséget. A 
kerekasztal felkínálja segít-
ségét a fi ataloknak, hisz azt 
szeretnénk, ha elindulna egy 
önszerveződés. A falu lakos-
ságának nagyon nagy része 
idős, 60 éven felüli. A mai 
gazdasági helyzetben, amikor 
a munkaképes korosztály 
örül, ha munkahelye van, az 
aktív korúak nem tudják majd 
vállalni a beteg, idős szülők 
otthoni ápolását. Éppen ezért 
gondolkodnunk kell azon, 
hogy a jövőben hogyan se-
gítsünk a beteg, idős emberek 
gondozásában. Elképzelhető 
megoldás lehetne egy nap-
közbeni ellátást nyújtó idősek 
otthona. Nagyon hiányolom 
azt az egymásra fi gyelést, az 
utcabeliekkel való törődést, 
amit még a gyermekkoromban 
tapasztaltam. Régen sokkal 
nagyobb volt az önszervező-
dés, az összefogás, egy-egy 
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fontos létesítmény kalákában 
való felépítése stb. Szeretnénk 
a kerekasztal résztvevőivel ezt 
az összefogást feleleveníteni, 
és a lakosság széles rétegét 
megmozgatva, a közösségi 
szellemet erősítve egymásra 
odafi gyelni, segíteni. Az egyre 
szűkülő munkahelyek miatt 
ez előbb-utóbb minden kö-
zösségben elkerülhetetlenné 
válik. 

A kerekasztal résztvevői a 
tervek szerint:

Szavazati joggal rendelkezők: 
elnöke a polgármester vagy 
az általa megbízott személy, 
a képviselő-testület Népjóléti 
és Környezetvédelmi Bizott-
ságának valamint Oktatási 
Kulturális és Sportbizottsá-
gának elnöke, az intézmények 
vezetői.

Tanácskozási joggal vesznek 
részt: a jegyző, a nyugdíjas 
bizottság vezetője, az iskolai 
és óvodai szülői munkakö-
zösségek képviselői, a Sződi 
Fórum Egyesület képviselője, 
a helyi ifjúság képviselője, a 
Baba-Mama Klub vezetője, a 
gyermekorvos, a háziorvosok 
és az egyházak képviselői.

A helyi szociális segélyezés 
terén milyen kilátások előtt 
állunk 2009-ben? Hogyan 
alakul az állami szociális 
támogatások mértéke az 
előző évekhez képest?

Sajnos nagyon nehéz év elé 
nézünk. A bizottságnak igen 
nehéz feladata lesz, mivel az 
állam által biztosított, szociá-
lis támogatásokra fordítható 
összeg az előző évi 25 millió 
forintról l7 millióra csökkent. 
Ezzel együtt újabb ellátások 
kerültek a keretbe, többek 
között a rendelkezésre állási 
támogatás, amelynek 20%-át a 
községnek kell kigazdálkodnia. 
Már az év első két hónapjában 
háromszorosára nőtt a szo-
ciális segélyt igénylők száma. 
Félő, hogy nem tudunk a köz-
ségünk általános iskolájába járó 
gyermeknek ingyenesen tan-
könyvet biztosítani, és a felső-
oktatásban tanuló diákok tan-
könyvtámogatása is veszélybe 
kerülhet. Át kell gondolni az 
év végi segélyezési gyakorlatot 
is. 2008-ban karácsonykor a 
70 éven felülieknek, a gyer-
meküket egyedül nevelőknek, 
a nagycsaládosoknak, az 
egyedülálló, hátrányos helyze-

tűeknek összesen 3.608.000,- 
Ft-ot fi zettünk ki. Idén ekkora 
összeg valószínűleg nem áll 
majd rendelkezésünkre, emiatt 
törekednünk kell arra, hogy 
kizárólag a rászorulókat része-
sítsük támogatásban.

Ön szerint milyen kitörési 
pontjai vannak Sződnek?

Amennyiben ezt a kérdést az 
előző év elején teszi fel, va-
lószínűleg kedvezőbb választ 
adtam volna, mint most. A 
képviselő-testület igyekezett 
olyan telkeket belterületbe 
vonni, ahol kijelölte a gazda-
sági övezetet. Jelentkezők is 
voltak, különböző vállalko-
zások szerettek volna az ipari 
területen fejleszteni és a la-
kosság részére munkahelyeket 
biztosítani. A gazdasági válság 
e számításainkat azonban 
keresztül húzta. Sajnos a falu 
nem rendelkezik olyan létesít-
ményekkel, történelmi jelen-
tőségű látnivalókkal, amelyek 
az idegenforgalom fi gyelmét 
felkeltenék. A kitörési pontok 
az összefogásban rejlenek. Ab-
ban, hogy hagyományainkat 
képesek legyünk feléleszteni 
és életben tartani, vagy hogy 

környezetünket szépítsük és 
fejlesszük, hogy jól és békében 
lehessen élni Sződön.

Milyen tervei vannak a kö-
vetkező választásokig előt-
tünk álló másfél évre?

Nagyon szeretném a szociális 
kerekasztal által megfogalma-
zott célokat elérni, valamint a 
gazdasági nehézségek ellenére 
egy olyan közösséget létre-
hozni és működtetni, amely 
szociálisan érzékeny a min-
dennapos gondokra, és segít is 
ezek megoldásában.

El szeretném érni, hogy a 
bizottság rendelkezzen azok-
kal az adatokkal, amelyek biz-
tosítanák, hogy segítséget csak 
azoknak nyújtsunk, akik arra 
rászorulnak.

Szeretnék egy olyan kör-
nyezetet, ahol házak előtt és 
a parkokban virágok nyílnak, 
az utakat fák szegélyezik, és 
megvalósul a régen áhított 
kulturális központ. Ehhez na-
gyon sokat kell dolgozni, és jó 
egészség is kell hozzá.

Köszönöm a beszélgetést!

SZŐDLIGET – 
Fórum a nagyme-
derről 

Mint ismeretes, több, mint 
százezer kárvallottja lehet 
egy elkapkodott törvénynek, 
ugyanis 117 ezer ingatlan ve-
szíthet az értékéből (így töb-
bek között sok sződligeti is), 
miután a környezetvédelmi, 
természetvédelmi és vízügyi 
felügyelőségek átminősítik a 
folyók mentén fekvő telepü-
lések ingatlanait. A nagyvízi 
mederré nyilvánítás rákerül 

a tulajdoni lapokra, a lakók 
azonban egyelőre nem tudják, 
milyen kártalanítás járhat ne-
kik ezért.

Sok érintett csak véletlenül, az 
interneten bukkant rá, hogy 
ingatlana szerepel a felügye-
lőségek listáján. A hatósági 
eljárás értelmében ezeket a 
lakóházakat, üdülőket, erdőket 
és mezőgazdasági területeket 
árvízveszélyes területté nyil-
vánítanák, és ezt a földhivatali 
ingatlan-nyilvántartásba be is 
jegyeznék. A tulajdonosokat a 
hatóság „az eljárásban érintett 

nagyszámú ügyfélre tekintet-
tel” levélben nem, csak a pol-
gármesteri hivatalokban kifüg-
gesztett közleményben értesí-
tette. Az érintett családoknak 
és számos vállalkozásnak ez a 
gyakorlatban azt jelenti, hogy 
a földhivatali bejegyzés után 
érzékelhetően csökkenhet az 
ingatlanuk értéke, drágábbá 
válhat a biztosítási díj és a jel-
zálogalapú hitel.

Ezév január 13-án térségi fó-
rumot tartottak Sződligeten 
az ún. nagyvizi meder jelleg 
bejegyzésével kapcsolatban.

A többszáz érdeklődő 
mellett Göd, Vác, Verőce, 
Nagymaros, Zebegény és 
Szob polgármesterei; Harrach 

Péter országgyűlési képvise-
lő, a Parlament alelnöke és a 
Vízügyi Felügyelőség munka-
társai is részt vettek a média 
kiemelt érdeklődésével kísért 
eseményen. A fórum célja 
az eljárás felfüggesztése volt, 
hiszen a nagymedri bejegyzés 
értékcsökkenést von maga 
után, miközben az ingatlanok-
ra nem lehet biztosítást kötni 
és az önkormányzatok nem 
hajthatnak végre fejlesztéseket 
ezeken a területeken.

 Harrach Péter szerint az 
élet bebizonyította, hogy a vo-
natkozó jogszabály (21/2006 
Korm.r.) életszerűtlen, ezért 
határozati javaslattal fordul az 
Országgyűléshez, mely szerint 
ezt a rendeletet vonja vissza és 

A szomszédban írták
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újat fogalmazzon meg a tör-
vénnyel összhangban, amely 
fi gyelembe veszi a lakosság és 
az önkormányzatok érdekeit.

 Bóth János országgyűlési 
képviselő, Vác polgármestere 
pedig levélben fordult a kör-
nyezetvédelmi és vízügyi mi-
niszterhez, amelyben szintén a 
kormányrendelet módosítását 
szorgalmazza.

  Az összetartás erejét és a 
fórum hasznát mi sem bizo-
nyítja jobban, mint a Felügye-
lőség munkatársának, Tolcsvai 
Rózsának zárszava:

„...A kérdés mennyiségét 
tekintve olyan nagyságrendű 
volt, illetve most az Önök ál-
tal elhangzottak alapján olyan 
nagyságrend, amely az eljárási 
időben már nem történhet 
meg, az eljárást a tényállás 
tisztázása miatt fel kell majd 
függeszteni...”

(forrás: www.szodliget.hu)

CSÖRÖG –       
Kormánytámogatás 
az óvodaépítéshez

Az Önkormányzati Minisz-
térium arról tájékoztatta 
Csörög önkormányzatát, 
hogy a kormány 2008. decem-
berében döntött a község új 
alapfokú oktatási intézménye 
megépítésének támogatásá-
ról. A fejezetek egyensúlyi 
tartalékának felhasználásáról 
szóló 2175/2008. (12. 17.) 
Kormányhatározat 160 millió 
forintos támogatást határozott 

meg, elszámolási kötelezettség 
mellett. A kormány döntésé-
nek értelmében a támogatási 
szerződés megkötésének 
feltétele a beruházás létreho-
zásával kapcsolatos részletes 
projektjavaslat elkészítése. Ezt 
követően kerül sor a támoga-
tási szerződés megkötésére, 
amelyet a miniszter hagy jóvá. 
A döntéshozók bíznak ab-
ban, hogy Csörög község új 
alapfokú oktatási intézménye 
építésének támogatása hoz-
zájárul a település vonzerejé-
nek javításához. Hegedűsné 
Kripák Ildikó polgármester 
ezt a lehetőséget, amelynek 
eléréséért megválasztása óta 
küzdött, mérföldkőnek tart-
ja a község történetében. A 
kedvező döntésért elismerés 
és köszönet illeti meg dr. Bóth 
János polgármestert, országy-
gyűlési képviselőt, a váci kis-
térség elnökét, és Varju László 
államtitkárt, aki még mint a 
Közép-magyarországi Regio-
nális Fejlesztési Tanács elnöke 
lobbizott Csörög érdekében. A 
támogatásnak köszönhetően 
megépülhet a község óvodája. 

(forrás: Csörögi Hírlevél)

GÖD – Alkotmány-
bírósághoz fordul a 
város

Sződ fi gyelmen kívül hagy-
ta a Nevelek-dűlőben lakók 
decemberi népszavazásának 
eredményét, illetve a gödi 

önkormányzat által készített 
Helyi Epítési Szabályzatot.

A Nevelek-dűlőben élők 
egyértelműen a Gödhöz való 
tartozás mellett döntöttek Ez 
azonban bizonyos területát-
adásokkal is jár. Ezt a sződi 
önkormányzat meg akarja 
akadályozni Oly módon, hogy 
az átadandó külterületet elzár-
ta egy átminősített gazdasági 
területtel, így lehetetlenné vált 
a településhatárok átrajzolása.

Felkérték a polgármestert 
illetve a jegyzőt, hogy tegyék 
meg a szükséges intézkedé-
seket Sződ telepü!ésrendezési 
tervei ellen. Amennyiben ez 
sikertelennek bizonyul, úgy 
Göd városa ez ügyben az Al-
kotmánybírósághoz fordul.

(forrás: Gödi Körkép 2009. 
február) 

VÁC – Tescoval és 
Family Centerrel 
indul minden idők 
egyik legnagyobb 
beruházása Vácott 

Mint azt bizonyára már sokan 
észrevették, nagy munka kez-
dődött Csatamezőn, a Citroën 
autókereskedés tőszomszéd-
ságában.

Jelenleg az érintett terület – 
tervezést és engedélyezést kö-
vető – közművesítése és az út-
hálózat kiépítése folyik. Ennek 
során új elektromos hálózatot 
építenek ki. Az egykori traver-
zeket új, korszerű oszlopok és 

a legmodernebb lámpatestek 
kerülnek telepítésre. A csator-
na úgy lesz kiépítve a terüle-
ten, hogy az csatlakozik majd 
a Vác–Őrbottyán regionális 
csatorna-rendszerhez, így az 
ingatlanfejlesztő lényegében 
besegít a városi beruházásba 
is. Sőt, a Csatamező mentén 
található lakóházak részére is 
lehetőség nyílik majd a csa-
tornahálózatra való rácsatla-
kozásra – megoldva ezzel egy 
igen fontos, lokális problémát. 

Dr. Bóth János úgy gon-
dolja, hogy a terület korábbi 
történelmét jól kompenzálja 
majd ez a beruházás. Igazán 
látványos és újszerű elem lesz 
a Déli Kereskedelmi Központ 
megközelítésében a 2-es főút 
metszésében kiépítésre kerülő, 
két sávos körforgalom.

A kereskedelmi központhoz 
megközelítőleg 1,5 kilomé-
teres úthálózatot építenek, 
amely később összeköttetésbe 
kerül majd a Gödöllői úttal. 
Az üzletek átadását 2009 vé-
gére tervezik – tette hozzá a 
polgármester, majd kiegészí-
tette azzal, hogy 2009 végéig 
az önkormányzat által szorgal-
mazott kerékpárút is elkészül.

A központ létesítésének 
első fázisában egy 5 ezer négy-
zetméter alapterületű Tesco 
áruház, valamint egy közel 
10 ezer négyzetméter alap-
területű Family Center épül. 
Itt sportruházat, elektronikai 
cikkek, cipőbolt és sok egyéb 
kereskedelmi ág megtalálható 
lesz majd kisebb üzletek for-
májában.

A korábbi gyakorlatnak 
megfelelően a beruházók a 
közvilágítást, az úthálózatot, 
a buszmegállót és a kerékpár-
utat térítésmentesen átadjak a 
város számára. 

A 24 hektáros terület 7,5 hek-
táros részén üzemanyagtöltő 
állomás, gyorsétkezde, vala-
mint bevásárló-, szórakozta-
tó-, illetve szolgáltató központ 
épül, amelyek zászlóshajója a 
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Tesco áruház lesz. A kereske-
delmi központ környezetében 
lesznek olyan területek, ame-
lyek kis- és középvállalkozók 
számára megvásárolhatók lesz-
nek. Így mód nyílik a környék 
kereskedőinek bevonására és 
arra, hogy ez a terület tény-
legesen egy kereskedelmi- és 
szolgáltató központjává váljon 
a városnak. Példaként és plusz 
információként árulta el, hogy 
egy váci székhelyű autókeres-
kedés is jelen lesz a felparcellá-
zott terület egyik szeletén.

A távlati tervekben szerepel 
egy magyar tulajdonban lévő 
építőipari szakáruház felépí-
tése, továbbá gondolkodnak 
azon, hogy a keleti irányban 
lévő bányatavak adottságaira 
alapozva sportolásra lehetősé-
get biztosító létesítményeket 
is létrehozzanak. Ez azonban 
egy második, harmadik vagy 
negyedik üteme lehet majd a 
beruházás-sorozatnak. 

(Forrás: Vác-Online)
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Harrach Péter országgyűlé-
si képviselőnk és a KDNP 
parlamenti indítványai: 
A kereszténydemokraták 
kiemelten foglalkoznak a 
nyugdíjasok, a gyerme-
kek valamint a családok 
érdekeinek védelmével, és 
a parlamenti ellenzékiség 
lehetőségeit maximálisan 
kihasználva, ehhez politikai 
támogatást igyekeznek biz-
tosítani. Az alábbi összefog-
laló Harrach Péter egyéni-
leg, valamint a KDNP-frak-
cióval közösen benyújtott 
javaslatairól készült. 

2007 februárjában parlamenti 
politikai vitanapot kezdemé-
nyezett Semjén Zsolt pártel-
nök és Harrach Péter alelnök 
Jövőnk esélye a gyermek címmel. 
Ugyanebben a hónapban négy 
KDNP-s képviselő, köztük 
Harrach Péter a családi jöve-
delemadó ügyében nyújtott 
be egy törvénymódosító 
javaslatot. A párt igazságta-
lannak tartja, hogy aki nem 
tart el gyermeket, ugyanannyi 
adót fi zet, mint aki másokról 
is gondoskodik. Választható 
adózási formának javasolták 

a családi adózást, amelyben a 
családtagok jövedelmét ösz-
szevonnák, és az eltartottak 
számától függően elosztanák. 
Kétgyermekes családokban ez 
25 százalékos adócsökkenést 
is jelenthetne. 

A február 26-i ülésnapon 
Harrach Péter a népesedési 
helyzet kapcsán intézett szó-
beli kérdést a szociális minisz-
terhez. Vitatta a miniszterel-
nök azon kijelentését, hogy a 
hagyományos családmodelltől 
eltérő együttélési formák 
segítenék a gyermekvállalási 
kedvet, és ennek ellenkezőjét 
adatokkal bizonyította. Nem 
értett egyet azzal sem, hogy a 
kormány külön programokkal 
segítené az ázsiai migránsok 
bevándorlását a demográfi ai 
mutatók javítása érdekében. 
Kiss Péter miniszter úgy rea-
gált, hogy azokban az orszá-
gokban születik több gyermek, 
ahol toleránsabb a társadalom 
az egyéb együttélési formák-
kal. A migrációs programról 
elmondta, hogy csak egy mű-
helymunka volt.

2007 októberében a 
KDNP-frakció benyújtotta 
nyugdíjkoncepcióját. Az önál-
ló kötetben is kiadott anyag, a 
normaszöveg mellett háttérta-
nulmányokat is tartalmaz.

A javaslat lényege, hogy a 
nyugdíjat elsősorban a meg-
fi zetett járulék összege hatá-
rozza meg. A nyugdíjkorhatárt 

62 életévtől állapítja meg, és 
sok más javaslattal ellentétben 
nem növeli azt. Biztosítja a 
rugalmas nyugdíjba vonulás 
lehetőségét. Bevezeti az öreg-
ségi alapnyugdíjat, amely alanyi 
jogon jár a törvényben körül-
írt meghatározott körnek. A 
javaslat továbbra is fenntartja 
a hozzátartozói nyugdíjakat, 
ideiglenes özvegyi, és özvegyi 
nyugdíjat valamint árvaellátást. 
Ehhez kapcsolódva benyújtás-
ra került a társadalombiztosí-
tás működésének szabályaival 
és forrásaival kapcsolatos 
törvényjavaslat továbbá a 
társadalombiztosítás fenntart-
hatóságát és kiszámíthatóságát 
szolgáló módosítás is. A két 
indítvány megfogalmazza az 
ellátásra jogosultak, a foglal-
koztatók és a hatóságok jogait 
és kötelezettségeit, továbbá 
biztosítja, hogy a napi politikai 
érdek helyett, egy hosszú távú 
kiszámítható és fenntartható 
nyugellátási szabályozás jöjjön 
létre. 

2007. decemberi ülésén 
Harrach Péter a közlekedési 
miniszterhez intézett kérdést 
a Nyugati pályaudvar mellé 
tervezett kormánynegyed ügy-
ében. A képviselő körzetében 
élő, és a fővárosba „ingázó” 
emberek tiltakoztak a pályaud-
var áthelyezésének terve ellen, 
mert az nagyon megnehezítet-
te volna a közlekedésüket. 

2008 májusában Harrach 
Péter interpellációt intézett a 
szociális miniszterhez, amely-
ben 300 szociális ellátott ki-
szolgáltatottságára hívta fel a 
fi gyelmet. Egy adminisztrációs 
hiba miatt a Ferences Rendtar-
tomány gondozási központja, 
szociális otthona, és autista se-
gítő központja elesett az állami 
normatíváktól. Szűcs Erika 
miniszter asszony válaszában 
a normatíva pótlását nem, de 
egyéb anyagi forrás felkutatá-
sát ígérte. 

A júniusi ülésen Harrach 
Péter ismét fontos kérdést 
tett fel, ezúttal az oktatási mi-
niszternek, Lesz-e iskolája Csö-
rögnek? címmel. A képviselő 
körzetébe tartozó településen 
sok a hátrányos helyzetű csa-
lád, ahol ötszáz kiskorú gyer-
mek él, ezért saját óvodára és 
iskolára lenne szüksége a falu-
nak. Ez azért is fontos, mert 
a sződi és váci iskolák nem 
tudják valamennyi gyermeket 

Értünk        
dolgoznak
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Hívogat az iskola, 
kapuját kitárja...

Ma reggel azon jártak a gon-
dolataim, hogy mit írjak az 
újságcikkemben.

Mi is a legaktuálisabb az 
intézmény életében? Ezeken 
gondolkodván egy kis versike 
jutott az eszembe. Tanítási 
tevékenységem alatt gyakran 
verseltünk, énekeltünk tanít-
ványaimmal. Jókedvre derített 
mindenkit, és máris nem volt 
olyan nehéz az iskolatáska. A 
népi versike szövege a követ-
kező:

„Hívogat az iskola
kapuját kitárja

kispajtásom gyere hát,
menjünk iskolába!

Jó barátunk lesz a könyv
és a falitábla

kispajtásom gyere hát,
menjünk iskolába!

Számolunk és olvasunk
vidám nóta járja

kispajtásom gyere hát,
menjünk iskolába!”

Miért is aktuálisak ezek a so-
rok? Március 30-31-én lesz a 
leendő elsősök beiratkozása 
intézményünkben. Ezeken a 
napokon kell az iskolaérettségi 
vizsgálaton megfelelt óvodá-
sokat beíratni az iskolába.

Azt hiszem, nincs is alkal-
masabb időpont ennél, hogy 
ismételten bemutassam az is-
kolás évek kezdő szakaszát.

Igyekszünk iskolánkat jól 
átláthatóvá tenni. Azok a 
szülők, akiknek hozzánk jár a 
gyermeke, már tudják, hogy az 
ígéreteimet betartom. Akár-
milyen piacgazdaságot élünk, 
és akármennyire a pénz lett 
az uralkodó az emberek élet-
ében, az iskolának a klasszikus 
értékeket kell közvetítenie. A 
tudást, a szeretetet, az egymás-
ra fi gyelést, az egymás megbe-
csülését, és hosszan sorolhat-
nám. Napjainkban már nem 
csak az iskola a tudás forrása.  
A tudásközvetítők gépekké 
váltak. Személy szerint is újra 
és újra rácsodálkozom azokra 
az új lehetőségekre, amelyeken 
keresztül ismereteinket gyara-
pítani tudjuk. Pl. az internet. 
Nagyon jó, hogy van, magam 
is használom. Pillanatok alatt 
elérhetőek az információk, 
rengeteg ismeretanyagot 
nyújt. Viszont csak oktat és 
nem nevel. Ezért értékelődött 
föl a nevelés szerepe az isko-

lában. Nevelni csak a szülők 
és pedagógusok képesek. A 
gépek nem. Úgy gondolom, 
kedves olvasók, a jó nevelőket 
meg kell becsülni, és értékelni 
kell a munkájukat. Ezzel elju-
tottam az iskolánkhoz. Csak 
azt ígérjük pedagógiai progra-
munkban, amit be is tartunk. 
Nézzük konkrétan, mi vár arra 
a kisgyerekre, aki nálunk kezdi 
tanulmányait a 2009/2010-
es tanévben. Először is, mi 
szeretettel várjuk kedves, csa-
ládias hangulatú iskolánkban. 
Osztályfőnökük Dreiszigné 
Gombai Erzsébet tanítónő 
lesz. Annak érdekében, hogy 
minél gördülékenyebben állít-
suk a kis elsősöket a tanítás-
tanulás útjára, iskolaotthonos 
rendszerben indítunk. Ez azt 
jelenti, hogy reggel 800 – 1600 
óráig nevelünk-oktatunk.

Ez alatt az idő alatt a gye-
rekek nem csak új anyagot 
tanulnak, hanem a tudatosítás 
is megtörténik. Nem visznek 
haza leckét. Azon kívül, hogy 
játékosan megtanítjuk a tan-
anyagot, a következő lehetősé-
gek várják az elsősöket is:

népi tánc »
angol »
zenei képzés »
aerobic »
úszásoktatás (igény szerint) »

Iskolánk a váci Bartók Béla Ze-
neiskola kihelyezett telephelye. 
Idén 30 főnek volt lehetősége 
zenei tanulmányokat folytatni 
itt helyben. Nem mindegy, 
hogy nem kell utazni, nem kell 
a szülők idejét igénybe venni.

Elhivatott pedagógusnak 
tartom magam. Ez és tapasz-
talt szülői gyakorlatom mon-
datja velem a következőket. 
Egy kisgyereknek nyugalom-
ra, türelemre és szeretetre van 
szüksége. Az alapoktatást nem 
tűr kapkodást.

Melyik a jó iskola?
Szerintem az, ahová a gyerek 

sétálva el tud jutni, majd aztán 
haza tud gyalogolni. Ezenfelül 
ma már minden iskola igyek-
szik a legjobbat nyújtani, mi 
is.

 Azt, hogy mi a profi lunk, 
a leendő elsőseink szülei már 
tudják. Ezért adtuk ki a színes 
Hunyadis hívogatót, ezért 
mentem el bemutatkozni az 
óvodába. Nyílt órákat tartot-
tunk és tartunk kimondottan 
azért, hogy a mostani óvodás 
gyermekek szülei is megis-
merhessenek bennünket. Sződ 
iskoláját elsősorban sződi 
gyermekeknek ajánlom, hisz 
a fentiekben írtak rájuk vo-
natkoznak legjobban. Gyalog 
is tudnak jönni, és a hazafelé 
sétánál nincs jobb dolog a vilá-
gon. Ezenkívül igazi kötődése 

felvenni. Arató Gergely ál-
lamtitkár válaszában elmond-
ta, hogy évkezdésre sikerült 
minden gyermeket beíratni, 
ezt a Váccal és Sződdel kötött 
közoktatási szerződés bizto-
sítja. Az óvoda megépítését 
indokoltnak tartja, de ahhoz 
pályáznia kell a falunak.

A június 10-i ülésnapra Sem-
jén Zsolt pártelnök és Harrach 

Péter alelnök közös határozati 
javaslatot nyújtott be. 2007-
ben a nyugdíjak reálértéke 3,8 
százalékkal csökkent, amely 
átlagosan 30 ezer forintot vett 
el az idősektől. A beterjesztők 
felkérik a kormányt, hogy a 
fogyasztói árak növekedését 
alapul véve, egy összegben 
pótolja a kiesést.

2008 szeptemberében Har-
rach Péter újfent a csörögi 
iskola ügyében intézett kér-
dést az oktatási miniszterhez, 
amelyre írásbeli választ várt. 
Csörög polgármesterasszonya 
segítséget kért a képviselőtől, 
hogy járjon közbe a továbbra 
is megoldatlan iskolaügyben. 
Azt szeretné elérni, hogy a 
kormány egyszeri támogatás 

keretében segítse hozzá a te-
lepülést egy óvoda megépíté-
séhez. Csörögnek  évi ötven-
millió forintjába kerül a váci 
és sződi intézményekben elhe-
lyezett gyermekek után fi zetet 
fejkvóta, amely csődhelyzetet 
teremthet a településen. 

Brockhauser Edit
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a falujához csak úgy tud kiala-
kulni, ha vannak élményei.

Cikkem befejezéséül megis-
métlem a versike refrénjét:

„Kispajtásom gyere hát,
menjünk iskolába!”

Günther Erzsébet
       igazgatónő

Bemutatkozás

Tatai Andrea 

1987-ben diplomáztam, és Vá-
cott a Petőfi  Sándor Általános 
Iskolában kezdtem tanítani.

A 90-es évek közepén a 
gödi Németh László Általános 
Iskolában folytattam pedagó-
gusi pályafutásomat. Mindkét 
helyen több évfolyamot taní-
tottam, és osztályfőnöki teen-
dőket is elláttam. 

Időközben természetesen 
nem feledkeztem meg arról, 
hogy szakmailag is tovább 
képezzem magam, ezért elvé-
geztem a Meixner-féle iskolát. 
Az ott tanultakat a mai napig 

hasznosítani tudom a dysle-
xiás-dysgraphiás, vagyis az 
írás- és olvasási nehézségekkel 
küzdő gyermekek oktatásában 
és nevelésében. Második gyer-
mekem születése után nem 
mentem vissza a hagyományos 
iskolai keretek közé tanítani, 
hanem otthonomban magán-
tanárként kezdtem dolgozni. 

Az első időkben korrepetá-
lással és angolnyelv-tanítással 
foglalkoztam. Az utóbbi évek-
ben kizárólag az angol nyelv 
oktatása tölti ki munkaidőmet. 
Az egyéni, személyre szabott 
tematikának köszönhetően 
általános és középiskolás, 
valamint felnőtt diákjaim kö-
zött éppúgy megtalálhatók a 
mindennapok kommunikációs 
szintjével megelégedő, ill. a 
különböző erősségű nyelv-
vizsgára készülő tanulók. 

Mérnök végzettségű fér-
jemmel és két gyermekünkkel 
Vácott élünk. Kislányom a 
Petőfi  Iskolában második 
osztályos, fi am érettségire ké-
szül a Boronkay Gimnázium 
kéttannyelvű angol tagozatán. 
A sződi általános iskolában 
jelenleg angol nyelvet tanítok.

December

HARMONIA SACRA

Mint minden kistelepülésnek, 
így Sződnek is megvannak 
azok a helyi nevezetességei, 
amelyekre méltán büszkék az 
itt élők. Vajon tudják-e Önök, 
hogy a község páratlan zenei 
értéke a katolikus templom 
csodálatos akusztikája? Nem 
véletlen, hogy évek óta itt ren-
dezi a Hunyadi iskola hagyo-
mányos adventi jótékonysági 
koncertjét. Évről évre vissza-
térő szereplője e rendezvény-
nek a gödi Gaude Kórus, a 
Pikéthy Tibor Zeneművészeti 
Szakközépiskola, 2008-ban 
pedig a Bartók Béla Zeneisko-
la is képviseltette magát, hisz’ 
iskolánk, mint kihelyezett tag-
iskola falai között rendszeres 
hangszereszene-oktatás folyik 
szeptember óta. Dunakeszi-
ről a neves zenepedagógus, 
Szakáll Lászlóné, a sokak által 
tisztelt és szeretett Lujzi néni 
hozta el Harmonia Sacra nevű 

katolikus vegyeskarát, támoga-
tandó a helyi zenei kultúrát.

December 14-én délután a 
templom megtelt. A meghí-
vott vendégekkel, a Vácról, 
Gödről, Dunakesziről, Sződli-
getről érkező fellépőkkel, azok 
kísérőivel, valamint a marok-
nyi elszánt helyi szülővel, 
nagyszülővel, aki úgy érezte, 
hogy e program megérdemli 
az elővételben megváltott 800 
Ft-os illetve 300 Ft-os belépő-
jegyet, megtisztelve ezzel azt a 
lelkes felkészülést, mellyel az 
„idegenek”, a pedagógusok és 
a helyiek gyermekei ezen alka-
lomra készültek.

A rendezvényt Beer Miklós 
váci megyéspüspök úr is meg-
tisztelte jelenlétével és oda-
adó fi gyelmével. A Misztrál 
együttes tagjai három adventi 
dallama bezengte a templom 
falait, majd egymást követték 
a kis és nagy fellépők. A zenei 
sort egy Babits-vers, a Zsol-
tár gyermekhangra című lírai 
költemény szakította meg, de 
csak azért, hogy a költő sza-
vával még inkább kiemelje a 
zenei est méltóságát:

Hunyadis kóristák



16 Sződiek Híradója 2009. tavasz 

„Hogy daloljak más éneket,
mint amit Ő ajkamra tett?
Tőle, Hozzá minden átkom:
hang vagyok az Ő szájában.
Lázas hang talán magában:
kell a szent Harmóniában.

S kell, hogy az Úr áldja, védje
aki azt énekli: Béke!”

Iskolánk volt, jelenleg a váci 
Piarista Gimnázium tanulója, 
Szabados Julcsi érett zongora-
játéka mindenkire nagy hatás-
sal volt. A koncert végén a Hu-
nyadi János Általános Iskola 
énekkarosai többek között egy 
kétszólamú, zongorakíséretes 
művet mutattak be, melyet a 
közönség visszatapsolt, így 
kétszer is felcsendült a „Mesz-
sze még az út…”, a Kóristák 
című fi lmből.

A koncert végén a közön-
séget is megénekeltették a 
hunyadis kóristák kedvenc 
karácsonyi énekükkel, mely-
ben angyali hangon hirdették, 
hogy SZENT KARÁCSONY 
ELJŐ!

Tóthné Barcs Ágnes

Lakner Bácsi Sződön

Lakner Bácsi Gyermekszín-
háza lépett fel iskolánkban 
az utolsó tanítási napon. A 
pesti színinövendékek musical 
show-t adtak elő a diákok és a 
pedagógusok nagy örömére. 
Színházi előadásukban váloga-
tást láthattunk a legsikeresebb 
musicalekből: A dzsungel 
könyve, A muzsika hangja, 
Hair, Mi, szemüvegesek. A 

zenés darabok betétdalai, a ki-
tűnő produkció felejthetetlen 
élményt nyújtottak számunkra. 
A kulturális rendezvény az is-
kolai alapítvány szervezésében 
jött létre ünnepi ajándékként a 
Hunyadisok számára.

Köszönjük: Hunyadisok

Molnár Tímea

Január

Jan. 18-án lezárult az I. félév.

Akikre büszkék vagyunk

Kitűnő vagy jeles tanulmányi 
munkájáért:

Matkovics Cintia 1.o.
Nyuzó Gyula Bence 1.o.
Berki Bence 2.o.

Hárs Anna 2.o.
Szente Sára 2.o.
Czinege Emília 3.o.
Késmárky Tímea 3.o.
Matkovics Dorina 3.o.
Menyhárt Csenge 3.o.
Opavszky Balázs 3.o.
Garad Ágoston 4.o.
Czinege Eliza 5.o.
Czinege Petra 5.o.
Dalnoki Adrienn 5.o.
Salihu Egzona 5.o.
Kreizinger Melinda 6.o.
Czinege Gréta 7.o.
Farkas Dániel 7.o.
Czinege Mariann 8.o.

Közösségi munkájáért: 

Pauliscsák Márton 8.o.

Oktatás, nevelés

Suli-musical

Mi, lakneresek

Farkas Dániel és Nikolics László duettje

Késmárky Tímea előadása
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Február

Volt a farsang , állt a bál…

2009. február 7-én megtartot-
tuk hagyományos alapítványi 
bálunkat. Aki itt volt, tudja, aki 
nem, annak hírül adjuk, hogy 
rendkívüli jó hangulatúra sike-
redett. Nagyrészt köszönhető 
ez Ivanics Pál zenészünknek. 
Pali rendkívül lelkesen és igé-
nyesen tiszta hangzású muzsi-
kát szolgáltatott a bálozóknak. 
Az alapítvány a tavalyi bevételt 
hunyadis hajóútra és meglepe-
tés musical showra fordította a 
diákok nagy örömére. Bevéte-
lünkből idén is projektjeinket 
szeretnénk „megtámogatni”. 
Sajátos tombolánk van. Szin-
te mindenki vitt haza valami 
ajándékot. Köszönhető ez 

szponzorainknak is. Álljon itt 
a nevük, mert megérdemlik.

Támogatóink:

ANCSA VEGYESBOLT
ANI VIRÁGÜZLET
DR. BOJTAYNÉ B. GABRIELLA 
COOP ÜZLET
CSABEX COPY BT.-BPEST
DINASZTIA TANKÖNYVKIADÓ
DSE
FEHÉRKŐ AJÁNDÉK KFT-VÁC
FLOCH CUKRÁSZDA-VÁC
FÓNAD ANDREA
FORTUNA VIRÁGÜZLET-SZŐD-
LIGET
HÁZTARTÁSI BOLT-SZŐDLIGET
HEGEDŰSNÉ KRIPÁK ILDIKÓ
HERTEL LÁSZLÓ 
HEVÉR LÁSZLÓ
HONI ABC

IBOLYA ZÖLDSÉG-GYÜMÖLCS-
SZŐDLIGET
ISKOLÁNK TANULÓINAK 
SZÜLEI
IVANICS ISTVÁN
KAMILLA PATIKA
KISTÉRSÉGI SPORTBIZOTTSÁG
LIGET WELLNESS-SZŐDLIGET
MÁRGUS LÁSZLÓ
MASZK SZÉPSÉGSZALON-SZŐD-
LIGET 
MÉSZÁROS GYÖRGY
MIKES IMRÉNÉ
NÁDBÚTOR-SZŐDLIGET
NIKO ÉKSZER-VÁC
ÖNKORMÁNYZAT
PRESTIGE SZÉPSÉGSZALON-
SZŐDLIGET
REMETE ÉTTEREM-VÁC
SINDY ESKÜVŐI RUHA SZALON-
VÁCHARTYÁN
SZEPI FOGADÓ-SZENDEHELY

SZTRUHÁR IMRE
SZŐDÉP BT.
SZŐDI FÓRUM
SZŐDI ÓVODA
SZÜLŐI KÖZÖSSÉG
TANUSZODA-VÁC
TAPPANCS-TUDORKA ÚJSÁG
VOLENTICS FERENCNÉ
VOLENTICS GYULA

Kérünk minden Kedves ol-
vasót, hogy adójának 1 %-át 
ajánlja fel iskolánk alapítvá-
nyának!

NEVÜNK ÉS ADÓSZÁ-
MUNK: SZŐD KÖZSÉG 
ISKOLAI OKTATÁSÉRT 
KÖZALAPÍTVÁNY – 
18684072-1-13

Köszönettel az 
alapítvány kuratóriuma

Közös éneklés Balogh Bodor Attilával, a rendezővel

Oktatás, nevelés

Ami szem-szájnak ingere A nyitótánc nyolcadikos fellépői

Bálozó hunyadisok
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Farsangi bál –szülői 
szemmel

Idén sem csalódott az, aki 
belépőjegyet váltott a sződi 
hunyadisok farsangi báljára. A 
látványos bevezető után hajna-
lig állt a bál, a jó hangulatú este 
úgy elszállt, hogy szinte észre 
sem vettük, amikor átléptük az 
éjfélt.

Legyen szó az Operabálról 
vagy akár egy iskolai bál-
ról – soha nem hiányozhat a 
nyitótánc. A kis hölgyeket és 
ifjú urakat – a nyolcadik osz-
tály tanulóit – ezúttal is népes 
rokonság kísérte. Tőlük is és 
a bálozó közönségtől is nagy 
tapsot kaptak, megérdemelten. 
A keringő nagyon látványosra 
sikerült, nem kis munkája volt 
benne Keszericze Kármennek, 
aki ezúttal is jól felkészítette a 
gyerekeket. A koreográfi a vé-
gén a diákok a táncparkettre 
hívták szüleiket, táncra perdült 
a polgármester és az igazga-
tónő is, ezzel kezdetét vette a 
mulatság.

Aki szereti a táncot, annak 
szinte mindegy, hogy tangó, 
keringő vagy magyar nóta árad 

szét a teremben. Asztaltársa-
ságunk már nem először bizo-
nyította, hogy egy tornaterem 
bordásfalai között is fantaszti-
kus lehet a hangulat. Még nem 
próbáltuk, tehát nem tudjuk, 
hogy milyen lehet ülve végig-
mulatni egy bált. Itt is volt, 
aki nem perdült táncra, de a 
többség – a tanárokkal karölt-
ve – helyettük is mulatott. A 
változatos zenéről Ivanics Pál 
gondoskodott.

Volt remek büfé, gazdag 
tombola, csak farsangi jelmezt 
nem hoztunk magunkkal. Így 
sajnos elmaradt a meghirde-
tett jelmezverseny! Reméljük, 
jövőre ez is sikerül majd!

Mert hogy lesz iskolai bál 
jövőre is, az már bizonyos. 
Kellenek ezek az alkalmak, 
amikor az ember félreteszi 
gondját-baját, és egy nagyot 
beszélget, jót mulat – teret 
és időt ad a jókedvnek-, ami 
nélkül nem múlhat el egyetlen 
farsang sem.

Köszönet érte a szervezők-
nek.

Farkas Katalin 

 Gyermekkarnevál 

Ha február, akkor farsang! Ha 
farsang, akkor játék, móka, 
kacagás!

Február 13-án ismét farsan-
gi bált rendeztünk a hunyadis 
falak között.

Ötletes édesanyák és szor-
gos-gondos nagymama-kezek 
csodálatos jelmezeket készítet-
tek. A tornatermet báli köntös-
be bújtattuk, ezért köszönettel 
tartozunk Jani bácsinak és 
segítőinek: Kati néninek, Mar-
git néninek, minden diáknak 
és nevelőnek, akik a farsangi 
hangulatot megteremtették.

Míg a zsűri döntött, a gye-
rekek Kármen néni vezénylete 
alatt játszottak, mókáztak, 
versenyeztek. Jól megfértek 
egymás mellett harcosok, 
királylányok, tündérek, híres 
mesefi gurák vagy veszélyes 
őslények. Kéz a kézben vidá-
man táncoltak, nevettek. A 
játékba a szülők is vidáman 
bekapcsolódtak.

A farsang nem múlhat el 
tombola nélkül, így hát a dél-
után fénypontja a tombola-
húzás volt. Aki a jelmezfelvo-

nuláson nem ért el helyezést, 
még mindig reménykedhetett 
Fortuna kegyeiben.

A büfében elfogyasztott 
sok-sok fi nomságért ezúton 
mondunk köszönetet a Ked-
ves Szülőknek.

A vidám délután gyorsan 
elröppent, de bízunk benne, 
hogy a mulatság emlékei soká-
ig megmaradnak!

Mészáros Miklósné  

Nyílt hét

Az első osztályban tanító ne-
velők, Ivanics Istvánné és Far-
kasné Haraszti Ildikó február 
hónapban nyílt hetet tartottak 
az érdeklődők számára. 12 
szülő látogatta meg a magyar, 
illetve matematikaórákat. A 
foglalkozások játékos, vidám 
hangulatban teltek. A visszajel-
zés annyira pozitív volt, hogy 
a kedves Apukák és Anyukák 
szívesen beültek volna az is-
kolapadba gyermekeik mellé, 
hogy újra átélhessék a kisdiák 
örömét, lelkesedését a „betűk 
és számok országában”.

Farsangi maskarák

Hangulat a tetőfokon

Kisdiákok álarcban

Szülők és gyermekek játéka
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Egy nap természettudomány

Február elején egy igazán tar-
talmas és emlékezetes napot 
töltött Budapesten 43 második 
és harmadik osztályos kisdiák.

Elsőként a Népligetben lévő 
Planetáriumban A Nap család-
ja című előadást néztük meg. 
Bár múlt évben is jártunk már 
ott, még mindig sokan ”bele-
szédültek” a kupolába vetített 
csillagos ég látványába. Nagy 
örömömre szolgált, hogy 
nemcsak szemlélődtek, hanem 
az elhangzottakra is fi gyeltek a 
gyerekek, s valamit mindenki 
tanult az előadásból.

Ezen a napon egyébként 
„tömegközlekedtünk”, azaz 
vonattal és metróval utaztunk. 
Az utóbbi – ekkora létszám 
mellett- nem volt egyszerű, de 
nagyon jól belejöttünk!

Második állomásunk a Ter-
mészettudományi Múzeum ál-
landó kiállítása volt. Természe-
tesen végignéztük a kiállítást, 
de biztosak voltunk benne, 
hogy alaposabb ismereteket 
csak úgy tudunk szerezni, ha 
valamilyen témakört kiválasz-
tunk, s azt tanulmányozzuk 
tüzetesen. Kapott hát min-
denki feladatlapot, s boldogan 
kutathattunk kihalt állatok 
után, kerestük Noé bárkájának 
lakóit, próbálkoztunk a rajzok 
azonosításával. 

Sajnos, nagyon gyorsan el-
telt ez az egy nap, és biztosan 
nem volt elég, hogy mindent 
végignézhessenek a diákok! 
Reméljük, jövőre újra meg 
tudunk szervezni egy hasonló 
eseményt egy másik érdekes és 
izgalmas helyszínen!

Farkasné  Haraszti  Ildikó

Verseny

Váchartyánban megrendezett 
kistérségi szövegértő verse-
nyen iskolánk könyvbarát 

tanulói is részt vettek szép 
számmal.

A megmérettetésen a követ-
kező kiemelkedő eredmények 
születtek:

Hárs Anna 2.o.  1. hely
Szente Sára 2.o. 5.hely
Garad Ágoston 4.o. 1. hely
Farkas Dániel  7.o. 6. hely
Simon Tamás 8.o. 5.hely

Gratulálunk a helyezetteknek!

Felkészítő tanárok: 

Keszericze Kármen
Mészáros Miklósné
Tóthné Barcs Ágnes

Március

VENDÉGSÉGBEN

2008 decemberében iskolánk-
ban megrendezésre került a 
„Biblia hete” ötfordulós vetél-
kedősorozatunk.

A verseny győzteseinek 
jutalma nem mindennapi do-
log volt: találkozás dr. Beer 
Miklós váci megyéspüspök 
úrral. Hosszú szervezés előzte 
meg látogatásunkat, de végre 
elérkezett a nagy nap: 2009. 
március 9. Két autóval érkez-
tünk a megbeszélt időpontra. 
A püspök úr szívélyes, meleg 
szavakkal fogadta kissé meg-
szeppent csapatunkat. Majd 
a püspöki lakosztály termei 
felé vezetett utunk. Megte-
kinthettük a dísztermet, ahol 
komolyzenei hangversenyek 
kerülnek megrendezésre és a 
könyvtárszobát, ahol a püspök 
úr fogadja vendégeit. Végül a 
dolgozószobájába is betekin-
tést engedett vendéglátónk. 

A püspök úr és a gyerekek 
egyre bátrabban, felszabadul-
tabban beszélgettek az évszá-
zados falak között. Gyorsan 
eltelt az idő, de a búcsú még 
tartogatott meglepetést, 
tanulóinknak egy-egy szép 
könyvet, s a következő szava-
kat: „Köszönöm nektek ezt a 
látogatást, ami igen jól- esett 
számomra, mivel még egyet-
len iskola sem tisztelte meg így 
személyemet. Hálás vagyok 
érte!”- mondotta dr. Beer Mik-
lós püspök atya meghatottan.

Most álljon itt a látogatók 
névsora:

Tóth Gábor 1. o.
Hárs Anna 2. o.
Blaskó Nóra 4.o.
Bari Krisztina 4.o.
Czinege Gréta 7.o.

Az utazáshoz nyújtott segítsé-
géért külön köszönet Blaskó 
Árpádné, Erika néninek.

Ivanics Istvánné
szervező tanár

MÚZEUMPEDAGÓGI-
AI ÓRA VÁCOTT

A múzeum több mint kiál-
lítás! címmel kínál a Tragor 
Ignác Múzeum pedagógiai 
foglalkozásokat a különböző 
korosztályok számára. A hu-
nyadisok 6. és 7. osztályosai 
szívesen vállalkoztak erre az 
időutazásra március 11-én, 
hogy megismerjék Vác szere-
pét az 1848/49-es szabadság-
harc idején. Az egy tanórányi 
előadás során sok érdekes és 
hasznos információhoz jutot-
tak a történelem iránt érdeklő-
dő tanulóink.

A program után a főtéri 
Csokizóban egy csésze fi nom 
csokoládé mellett tovább 
beszélgettünk, nevetgéltünk, 
cseverésztünk.

Másnap a vonaton, az em-
léktúrára utazva töltötték ki a 
7.-esek az alábbi tesztet.

A legfi gyelmesebbek: Far-
kas Bálint, Farkas Dániel és 
Kvanta Máté jutalomban ré-
szesültek.

TESZTELJE MAGÁT, 
KEDVES OLVASÓ!

AZ 1848/49-ES FORRADA-
LOM VÁCI VONATKOZÁ-
SAI – A TRAGOR IGNÁC 
MÚZEUM MÚZEUMPE-
DAGÓGIAI ÓRÁJA – JÓL 
FIGYELTÉL?

1. Ki vitte 1848. március 15-
én este a forradalom hírét 
Vácra?
A) KLÉBER ELEMÉR 
B) HAJNIK PÁL   
C) FÖLDVÁRY KÁROLY

Hunyadis versenyzők

Vendégségben
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2. Milyen közlekedési esz-
közzel érkezett Vácra a 
hírhozó?
A) HAJÓN   
B) LOVASSZEKÉREN  
C) VASÚTON

3. Melyik épületbe vitte a hírt a 
Pestről érkező?
A) A „FÜSTÖSBE”  
B) A VÁROSHÁZÁRA  
C) A VASÚTI INDÓHÁZBA

4. Kiknek a céhe állt be 
teljes egészében a nemzet-
őrségbe?
A) TAKÁCSOK CÉHE 
B) MOLNÁROK CÉHE  
C) HALÁSZOK CÉHE

5. Ki volt a váci nemzetőr-
parancsnok 1848-ban?
A) HAJNIK PÁL  
B) KLÉBER ELEMÉR  
C) IVÁNKA IMRE

6. Kiről írtak akkoriban kö-
vetválasztási dalt a „Káka 
tövén költ a ruca” dallamá-
ra?
A) HAJNIK PÁL  
B) CHRISTIAN GÖTZ  
C) FÖLDVÁRY KÁROLY

7. Hol és mikor volt a 48-as 
forradalom utolsó győztes 
csatája?

A) VÁC, 1849. ápr. 10. 
B) VÁC, 1849. júl. 16.  
C) PÁKOZD, 1848. szept. 29.

8. Ki volt az 1849. április 10-i 
csata győztes magyar hon-
védezredese?
A) HAJNIK PÁL  
B) ZICHY HYPPOLIT  
C) FÖLDVÁRY KÁROLY

9. Hogy hívták az 1849. 
április 10-i csatában elesett 
osztrák parancsnokot?
A) IVAN PASKIEVICS 
B) CHRISTIAN GÖTZ  
C) ZICHY HYPPOLIT

10. Ki borult Konstantin fő-
herceg lába elé, kegyelmet 
kérve Vác számára 1849 
nyarán?
A) HAJNIK PÁL  
B) ZICHY HYPPOLIT  
C) FÖLDVÁRY KÁROLY

+1. Hol állították fel az első 
magyarországi 48-as em-
lékművet 1867-ben?
A) GYŐRÖTT  
B) PÉCSETT   
C) VÁCOTT 

Megoldását névvel, címmel 
ellátva juttassa el az iskolatit-
kárhoz! Eredményhirdetés a 
következő számban lesz olvas-
ható!

Összeállította: 

Tóthné Barcs Ágnes

EMLÉKTÚRA A 
PESTI FORRADALOM 
HELYSZÍNEIRE
Tudták a kedves Olvasók, 
hogy március 15-ét 1927-
ben nyilvánították nemzeti 
ünneppé? Bár még csak 
7.-es vagyok, emlékeimben 
szinte óvodás korom óta él 
ez az ünnep, ahogy csoport- 
majd osztálytársaimmal 
együtt visszük az általunk 
elkészített nemzeti színű 

zászlót a parkban álló kop-
jafához. Minden ünneplés 
alkalmával elhangzik Petőfi  
Sándor: Nemzeti dal című 
verse, nem véletlenül. 

Március 15. alkalmából az osz-
tállyal Budapestre utaztunk, 
hogy végigjárjuk a forradalom 
helyszíneit.   

Először az egykori Petőfi  
és Jókai által bérelt lakás, a 
Marczibányi-ház helyét néztük 
meg a Rákóczi út 12. alatt, 
ahol Petőfi  megírta a Nem-
zeti dalt. Ezután elsétáltunk 
a Nemzeti Színházhoz, ahol 
annak idején Katona József  
Bánk Bán című opera helyett 
a közönség a Nemzeti dalt és a 
12 pont felolvasását követelte. 
A Nemzeti Múzeumnál már 
az ünnepi eseményre készü-
lődtek. Egy maketten nyomon 
követhettük a pákozdi csata 
lefolyását. 

Következő megállóhelyünk 
a Landerer nyomda volt, a mai 
Kossuth és a Szép utca sarkán, 
ahol a Nemzeti dalt és a 12 
pontot nyomtatták ki, lefoglal-
va a sajtót. Az utca sarkán állva 
nehéz volt elképzelni az 5000 
fős tömeget.

Majd a régi Pilvax kávéház-
hoz sétáltunk, ahol az ifjak 
gyülekeztek. Útközben betér-
tünk egy korabeli fegyvereket 
kiállító régiségboltba is. A 
Duna-parti Petőfi  szobornál 
elszavaltuk a Hymnust és a 
Szózatot, majd egy koszorút 

helyeztünk el a hősök tisztele-
tére. A Duna-korzón a Magyar 
Tudományos Akadémiához 
érve, Széchenyi-lánchídon át a 
Várba vezetett utunk, hisz’ an-
nak idején az ifjak is a József  
kaszárnya felé vették az irányt, 
hogy kiszabadítsák Táncsics 
Mihályt. Mi majd’ húszan 
értünk az egykori Helytartó-
tanács Úri utcai épülete elé, 
annak idején ennek ezerszere-
sére duzzadt tömege követelte 
a szabadon bocsátást. Nem 
csoda, hogy a „helyhatósági 
urak reszketni méltóztattak” 
azon a jeles napon.

Bár térdig kopott a lábunk, 
megértettük, miért jeles ünnep 
március 15. a magyarság szá-
mára.

Nikolics László 7. o.
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MÁRCIUS IDUSÁN 

 „jöjj el, végre valahára 
   Te nagy határzó óra”

2009. március 15-én, melyet 
már 1849-ben is ünnepnapnak 
nyilvánítottak,s Petőfi , aki 
fellángolásnak tekintette eme 
napot és nem ünnepnek, mor-
zsának ahhoz képest, ami ez-
után következett, szóval ezen 
a nagy napon tartottuk meg 
emlékezésünket a forradalom 
eszmei kiindulásának tisztele-
tére. Este 6-ra hirdettük meg 
az emlékműsort. Az érkező 
vendégeket iskolánk hetedik 
osztályos tanulói várták az 
épület alsó folyosóján kiala-
kított katonai bemutatóval, 
mely az est emlékkörútjának 

első állomása volt. Az útvonal 
következő helyszínére érve, 
mely iskolánk tornaterme volt, 
ünnepi előadást láthattak a 4. 
osztályos tanulóink részéről. 
Az énekkar gyönyörű hangja 
betöltötte a terem érzékelhe-
tő terét, az emberek fülébe 
zengte az imádságot:” Isten, 
áldd meg a magyart”. Az em-
lékkörút utolsó helyszínéhez, a 
kopjafához hagyományainktól 
eltérően fáklyás felvonulással 
jutottunk el, s a láng fénye, 
mely bevilágította az est sö-
tétjét, szívünkbe költöztette 
a meghitt érzést, hogy Petőfi  
eszméje még ma is azt jelenti, 
mint 161 éve.

Keszericze Kármen
szervező tanár
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Micsoda nagy érdeklődés!

Mackó, mackó, ugorjál!

Játékos sportverseny

Másodikosok az Egércsaládban

Nézzétek csak, mit kaptok!

Ismerkedünk a tankönyvekkel Testvérkém, nemsokára én is jövök!

HÍVOGATOTT AZ ISKOLA – KÉPEKBEN

Óvodások fogadása intézményünkben – 2009.március 10.
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Mikor a tanító néni és az óvó néni együtt van

Szeptemberben találkozunk!

Látod, ezt fogod tanulni Én már tudok olvasni! Ti is így fogtok számolni!
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Óvodai beíratás

Értesítem a Tisztelt Szülőket, 
hogy a Sződi Napköziottho-
nos Óvodában a beiratkozás 
időpontja:

2009. május 5-én,  9–15  »
óráig,
2009. május 6-án,  9–12  »
óráig tart.

A beíratás helye: 
Sződ, Dózsa György út 19.

Azokat a gyermekeket lehet 
beíratni, akik 2007. május 31-
ig születtek, így a következő 
tanévben betöltik a 3. életévü-
ket.

Felhívom a szülők fi gyelmét, 
hogy a 2004. május 31-e előtt 
született gyermekek a követ-
kező tanévben iskolakötelessé 
válnak, így számukra az óvoda 
látogatása, az iskola-előké-
szítés kötelező. Amennyiben 
nem jártak eddig óvodába, ké-
rem, szíveskedjenek ebben az 
időszakban őket is beíratni!

Puskás Szilveszterné
óvodavezető

Részletek a helyi 
óvodai nevelés 
p r o g r a m j á b ó l , 

mely óvodánk egyik alapdoku-
mentuma:

Az óvodai felvételről:
Az óvodai felvétel, átvétel je-
lentkezés alapján történik. Az 
újonnan jelentkező gyermekek 
fogadása az óvodai nevelésbe 
folyamatosan történik. Előze-
tes értesítés után minden év 
májusában történik a gyerme-
kek felvétele.

Feladataink az óvodába lé-
pés előkészítésekor:
A leendő óvodásainkat a nyár 
folyamán meglátogatjuk, fel-
mérjük szociális körülménye-
iket, valamint a szülővel való 
beszélgetés alapján felkészü-
lünk az egyéni nevelésre.

Lehetőséget adunk az óvoda 
életébe való betekintésre.

Eljuttatjuk a gyermek jelé-
vel ellátott, az óvodába szóló 
meghívót.

Feladataink az óvodába lé-
péskor:
Lehetőséget adunk a beszok-
tatás bármely formájára.

Az otthonhoz kötő játék, 
kabala behozatalát is engedé-
lyezzük.

Igyekszünk szoros érzelmi 
kapcsolatot kialakítani a gyer-
mekkel, hogy biztonságban 
érezze magát.

Nagy odafi gyeléssel és tö-
rődéssel ismertetjük meg a 
gyermekekkel az óvodai kör-
nyezetet, szokásainkat.

Óvodaképünk:

„Ilyen az ember. Egyedüli példány.
Nem élt belőle több és most sem él,
S mint fán se nő egyforma két levél,
A nagy időn se lesz hozzá hasonló.”

                    (Kosztolányi Dezső)

Programunkat a családi neve-
lésre építjük, és azt kívánjuk 
a gyermekek egyéniségének 
megfelelően kiegészíteni, fej-
leszteni. Az óvoda gyermek-
összetételéből adódóan folya-
matos feladatunknak tartjuk a 
hátrányos helyzetű gyermekek 

felzárkóztatását, egyéni fej-
lesztését. Gyermekeinkkel 
való kapcsolatunkban alapvető 
minden gyermek elfogadása, 
a türelem, tolerancia. Célunk 
a személyiségük harmonikus 
fejlesztése életkori és egyéni 
sajátosságuknak megfelelően. 
Óvodaképünk kialakításában 
az Alapprogramban megfo-
galmazott irányelveket tartjuk 
szem előtt.

Óvodánk a tevékenységre 
épülő helyi óvodai nevelési 
programon keresztül valósítja 
meg a gyermekek közösségi 
nevelését, mindenkor tiszte-
letben tartva az egyén igényét. 
Intézményünk enyhén fogya-
tékos és kisebbségi gyerme-
keket is fogad. Helyi sajátos-
ságunk a helyi hagyományok 
átörökítése. Fontosnak tartjuk 
az érzelmi biztonságot nyújtó 
derűs légkör megteremtését, 
hogy a gyermek szívesen 
jöjjön óvodába. A közösségi 
nevelésben kezdetben az óvó-
nő modellnyújtó szerepe meg-
határozó, később a kortársi 
modell felerősödését segítjük 
elő. Az óvodai nevelés során 
igyekszünk a gyermek erkölcsi 
tulajdonságait (együttérzés, 
segítőkészség, fi gyelmesség, 
tolerancia) és akaratát (önál-
lóság, önfegyelem, kitartás, 
feladattudat) fejleszteni. Ösz-
tönözzük gyermekeinket az új 
dolgok felfedezésére melyek 
során adódó tévedéseket, 
hibákat segítségnyújtással, 
gyakorlással, sikerélményhez 
juttatással igyekszünk javítani. 
Ezáltal fejlődik a gyerme-

Kérjük támogassa személyi jövedelemadója 1%-ával az alábbi sződi alapítványokat!

ÓVODA: CSUPAFÜL ALAPÍTVÁNY 18684728-1-13 
ISKOLA: SZŐD KÖZSÉG ISKOLAI OKTATÁSÁÉRT KÖZALAPÍTVÁNY 18684072-1-13

DIÁKSPORT EGYESÜLET: SZŐDI DIÁKSPORT EGYESÜLET 18669536-1-13

Kiszézés
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kek kudarctűrő képessége, 
akarata, önbizalma, mások 
iránti bizalma. Gyermekeink 
megbecsülését, önbecsülését 
a gyermeki tevékenységek, al-
kotások dicséretével, közösség 
általi elfogadásával kívánjuk 
elérni. Méltóságuk tiszteletben 
tartásán az alapvető emberi 
szabadság és a gyermeki jogok 
biztosítását értjük. A gyerme-
kek biztonságérzetét derűs, 
szeretetteljes óvodai légkör 
kialakításával erősítjük.

Farsangra            
készülődve

Rendhagyó napra ébredtünk 
2009. január 13-án. Az óvoda 
lehetőséget adott a szülőknek 
és gyerekeknek arra, hogy 
nyílt nap keretein belül együtt 
készüljünk a farsangra. Gyer-
mekeimmel frissen, vidáman 
érkeztünk az óvodába.  A ki-
sebbik fi am Csiga csoportos, 
megbeszéltük, hogy itt kezd-
jük a napot. Mikor beléptünk 
a terembe, jókedvű szülők, 
izgatott gyerekek kavalkádja 
fogadott. Nagy volt a nyüzsgés 
az asztalok körül. Vonzották a 

gyerekeket a színes papírok, és 
színes golyócskákkal teli tálak, 
amik felhasználásával végül 
elkészítettünk egy farsangi 
álarcot, valamint egy vidám 
bohócfejet. A különleges és 
mégis családias légkör teljesen 
elvarázsolt. Egy asztalnál dol-
gozott gyerek, szülő, óvónő 
és az óvodavezető, Csura néni 
is. A gyerekek az elkészített 
művűkkel büszkélkedtek, me-
lyeket Zsófi  és Mariann óvó 
néni, elismerő és dicsérő sza-
vakkal illettek. Természetesen 
a garázsépítés és autózás sem 
maradhatott el.  Miután kiját-
szottuk magunkat kisfi ammal, 
indultam a Méhecske Csoport-
ba a nagyobbik fi amhoz, aki a 
folyóson kikukucskálva már 
nagyon várt. Kézen fogott és 
bevezetett a terembe. Büsz-
kén mutatta a falakat díszítő 
farsangi álarcokat, bohócokat, 
amiket ők készítettek, majd 
izgatottan hívott oda az egyik 
kisasztalhoz. Nagyon ötletes 
feladatot kaptunk. Egy bohó-
cot készítettünk, papírszala-
gokból szőtt ruhával, és bár 
elsőre nehéznek tűnt, mielőtt 
zavarba jöttem volna, Ica néni 
gyorsan a segítségünkre sietett, 

Kiszéző

Kisze, kisze szalmából,
Perzselődj a lángoktól.

Vörös táncban hamvadj el,
Nekünk most már tavasz kell!

Kisze, kisze halálod,
Könnyű lesz, majd meglátod.

Pernyeként az égbe szállj,
Napsugarat megtalálj!

Kisze, kisze tél hava,
Jégszakállú, menj haza.

Dideregtünk eleget,
Vártuk már a meleget!

Kisze, kisze áldozat,
Tűz emészt, nem kárhozat
Emléked még bennünk él,
Eltűntél már, mint a tél!

Vígság legyen!

Farsang van most,
ne feledd el.
Maskarádat

fürgén vedd fel!

Szól a duda,
szedd a lábad,

perdülj, fordulj,
fürgén járjad!

Libbenjen a
pörgős szoknya,

a nadrág is
vígan ropja!

Dobbanjon a
bundás bakancs,
vígság legyen,
ez a parancs!

Viszik a Kiszét, várják a tavaszt

     Szülői segítséggel készülnek a maskarák     
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és néhány jó tanács és javaslat 
után nagyfi am irányításával 
szépen elkészítettük a művet. 
Miután Ica néni és Magdi néni 
megcsodálták a mi kockás 
nadrágos bohócunkat is, elkö-
szöntem nagyfi amtól, aki pár 
perc múlva már elmélyülten 
játszott a barátaival.

Látszott a gyerekeken, hogy 
ez a nap különlegesen szép 
emlék lesz a szívükben, ahogy 
a miénkben is. Már most na-
gyon várjuk a következő nyílt 

napi programot. Én biztosan 
ott leszek a fi aimmal!

Horváthné Laczkó Dóra
szülő

Farsangi mulatság 
az óvodában

A farsang évszázadok óta tartó, 
évenként ismétlődő ünnepso-
rozat, mely a vízkereszt napjá-

tól a húsvétot megelőző negy-
vennapos nagyböjt kezdetéig 
tart. Vidámsággal kezdődik, 
és böjttel ér véget. A farsang 
a tél és a tavasz küzdelmének 
szimbolikus megjelenítése is 
egyben, a tél búcsúztatása és 
a tavasz várásának ünnepe. A 
nagy evések és ivások idősza-
ka ez, mellyel szimbolikusan a 
természetet kívánták nagy bő-
ségre késztetni. A farsang szó 
hallatán szinte mindenkiben 
az álarcosbálok, táncos mu-
latságok hangulata, a jelmezes 
felvonulások színes kavalkádja 
elevenedik meg. A farsangot 
idén is a gyerekek várták a leg-
nagyobb izgalommal. Az óvo-
dai mulatságra február 14-én 
került sor az iskola tornater-
mében. Kedves szokás, hogy 
a jelmezeket vidám műsorok 
keretében csodálhatjuk meg. 
A Pillangó, Méhecske és Ka-

tica csoportosok színvonalas 
szerepléssel és tánccal örven-
deztették meg a közönséget. 
Fokozta a hangulatot, hogy 
az óvodában rendszeresen 
tornázók mókás robottáncot 
mutattak be, majd a táncházi 
forgatagban körjátékozhat-
tunk. Az est végén fáradt, de 
közös élményekben gazdag 
felnőttek, kalózok, királylá-
nyok, lovagok, boszorkányok 
tértek haza.

Bánfi né Takács Tímea
szülő

Nem szakad a lánc

2009-ben sem szakadt meg a 
lánc: Heinczinger Miklóstól 
januárban tavaszváró dalokat 
hallhattunk, melyeket zenész-
társával, Hoppál Mihállyal kö-
zösen különböző hangszere-

Következő fontosabb eseményeink
Anyák napja: április 30. »
Beiratkozás: május 5–6. »
Összevont közösségi gyermeknapon veszünk részt »
Évzáró, ballagás: június 4–5. »
Júliusban az óvoda zárva tart »

Oktatás, nevelés

     Egy asztalnál dolgozott gyerek és szülő          Vígság legyen!     
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ken kísértek, a gyerekek pedig 
hol énekelve, hol tátott szájjal 
hallgatták.

Köszönjük nekik a csodála-
tos előadást.

Az óvodai hospitá-
lásról röviden

Óvodánkban az óvónők belső 
hospitálást tartottak, amely ne-
kem, kívülállónak igen érdekes 
és tanulságos volt. A bemutató 
előadásra illetve tapasztalat-
cserére izgalommal készültek 
a pedagógusok. Sajnos volt 
olyan  csoport, ahonnan 10 fő 
is hiányzott. 

Az eseményből a gyermekek 
csak annyit vettek észre, hogy 
a saját két óvó és dajka nénin 
kívül még 3-4 óvónő ül a te-
rem sarkában. A Csiga Cso-
portba járnak a legkisebbek, 
akik ősszel lettek ovisok, vagy 
most „beszoktatósok”. Már 
közöttük is kialakult a cso-
portszellem, bekapcsolódnak 
a közösségi munkába, a közös 
játékba. Az „új gyerek” hamar 
rájött, kinél talál vigasztalást, 
ő Csura néni ölébe ült és úgy 
verselgetett. A Katica Csoport 
komoly feladatot kapott: egy 
gyermek nagyságú bohócot 
kellett rajzolni és kifesteni 
közösen, saját ötletek alapján. 
Ez olyan kiválóan sikerült, 

hogy a bohócot farsangi bá-
lon dekorációként láthattuk 
viszont. Az érzékszervekkel 
(hallás, tapintás, látás) kap-
csolatos játékokban a kicsik 
úgy elmerültek, hogy észre 
sem vették az idő múlását. Az 
óvónők a gyermekekkel egyé-
nenként és csoportosan is fog-
lalkoznak, ilyenkor a fantázia, 
ötletgazdaság, kézügyesség, 
kezdeményezőkészség egya-
ránt fontos szerepet tölt be. A 
pedagógus egy-egy pillantása, 
kézmozdulata elegendő ah-
hoz, hogy a munka rendben, 
csendben, zökkenőmentesen 
menjen. A háttérmunkát a 
dajkák biztosítják. Az óvónők 
ezeket a foglalkozásokat a 

saját csoportjukban mutatták 
be, melyet a végén a kollégák 
egymás között értékeltek. 
Mindenki elmondta tapasz-
talatát, véleményét, feltette 
kérdését. A belső hospitálás 
emeli óvodánk nevelő munká-
jának minőségét, szorosabbá 
teszi a pedagógusok együtt-
működését, erősíti az óvodás 
és nevelője kapcsolatát, és 
biztosítja a családias hangulat 
kialakulását.

Ivanics Istvánné 
elnök

Oktatási és 
Kulturális Bizottság

Oktatás, nevelés

Hospitálás (vendégség)
Tapasztalatszerzés az iskolában (óvodában) és az ahhoz szorosan kapcsolódó más nevelési intézményekben folyó nevelőmunkáról. 
Élményszerzés az iskola (óvoda) belső világáról, a pedagógusi tevékenységről. A látott tapasztalatok, jelenségek, esetek, pedagógiai, 
pszichológiai elemzése.

„Magyar zászló köszöntelek!
Köszönt minden magyar gyerek.
A kislányok simogatnak,
A kisfi úk lobogtatnak!”

A sződi Heinczinger Miklós és Hoppál Mihály A dal a miénk

„Háromszínű a nemzeti lobogó,
Mind a három becsülettel ragyogó.
Az első szín olyan piros, mint a vér.

Azt jelenti sok vér folyt a hazáért.
A második olyan fehér, mint a hó.

Azt jelenti, minden magyar ember jó.
A harmadik olyan zöld, mint a rét.

Azt jelenti, van még nekünk reménység.”

MMMMMMMMMMMMMMááááááááááárrrrrrrrrrcccccccccciiiiiiiiiiuuuuuuuuuuuusssssssssss 111111111155555555555555........
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Felekezeti híradó – Katolikus egyház

Hálás szívvel köszönjük mind-
azok segítségét és érdeklődését, 
akik részt vettek a jótékonysági 
műsorunkon, és adományuk-
kal segítették a rászorulókat. 
Isten fi zesse meg mindenki-
nek, és adja vissza százszoro-
san mindazoknak, akik segítő 
kezüket felénk nyújtották. 
Isten áldása legyen rajtuk! 
Külön köszönetet szeretnénk 
mondani Gyuri atyának, aki 
jó szívvel, szeretettel, atyai 
gondoskodásával minden-
ben segítőkész volt. Neki is 

köszönhető a pásztorjáték 
megvalósulása. Az igazat meg-
vallva akartuk is, meg nem is, 
mert féltünk attól, mit mon-
danak majd mások, hogy mi, 
„öregek” betlehemes játékkal 
foglalkozunk. De Gyuri atya 
biztató szava megggyőzött 
minket, és lelkileg úgy felkészí-
tett bennünket, hogy belemen-
tünk és el is játszottuk. Igaz az 
a közmondás, hogy „öregkor 
második gyerekkor”, így mi is 
elvegyültünk a gyerekekkel, és 
előadtuk a szép, hagyományos 

pásztorjátékot, aminek igen 
nagy sikere volt.

Hála és köszönet az Égi-
eknek, hogy velünk voltak és 
segítettek, mert minden jól si-
került. Közönség – és bevétel 
is volt. Istennek legyen hála 
mindenért, mert a pénzösz-
szegből, ami bejött húsvétra 
tudunk egy kis csomagot ké-
szíteni a rászorulóknak. 

Mi karitász tagok csak ti-
zennégyen vagyunk, ami azt 
jelenti, hogy mindegyikünk 
csak egy rászorulót választhat-
na – de a segítségre szorulók 
nagy száma miatt van olyan 
tagunk is, akire két személy 
jut. A polgármesteri hivatallal 
egyeztettük azoknak a nevét, 
akiknek segítségre van szüksé-
gük. Sajnos csak annyi csoma-
got tudunk készíteni, amennyi 
pénzünk van. 

Hogy miből van pénzünk? 
A ruhaosztásnál van egy kis 
adománydoboz, ott is gyűlik 
egy kis pénz – amit nagyon 
szépen köszönünk. Annak is 
örülünk, ha jönnek a ruhákért 
és visznek kedvükre valót. 
Minden hónapban tartunk 
összejövetelt a plébánián, és 
akkor mindenki 200 Ft-ot tesz 
a közös kasszába, így is gyűlik 
a pénzünk. A templomban is 
van egy perselyünk, amibe a 

hívek a karitász céljaira ado-
mányoznak. 

A karitász gyűlést mindig 
imával kezdjük és imával is 
fejezzük be. Január hónaptól 
imádkozzuk a Magyarság öt-seb 
titka rózsafüzért, ezt vállalta a 
csoport magyar hazánkért, az 
ifjúságért, papi ás szerzetesi 
hivatásokért. Ezt a rózsafüzért 
végezzük együtt, de otthon 
egyénileg is imádkozzuk. 

Itt szeretném megragadni 
az alkalmat és hirdetni: ha 
bárkinek szüksége van vala-
milyen segítségre, nyugodtan 
keressen fel bennünket, a 
plébánián! Minden hónap első 
szombatján 8.00–11.00 óráig 
ott vagyunk. A karitász tagok 
szívesen állnak mindenki ren-
delkezésére és segítségére. 

Sánta Sándorné
a karitász csoport 

vezetője

A nagyböjt a húsvétot megelő-
ző időszakra esik (idén február 
25-től április 8-ig), melynek 
lényege a lelki felkészülés a ke-
reszténység legfontosabb ün-
nepére, Jézus feltámadására.

A böjti időt húsvéti bűnbá-
nati időnek is hívjuk. A bűn-
bánat szó sokakban negatív 
asszociációkat vált ki. A bűn-
bánatot a bűnbánat cselekede-
teihez, a gyászhoz, a bánathoz 
és a töredelemhez kapcsolják. 
A német büssen szó tulajdon-
képpen ezt jelenti: ’kijavítani, 

jobban cselekedni, jóvátenni, 
helyreállítani, meggyógyítani’. 
A böjti idő tehát olyan idő, 
amikor megpróbálunk jobban, 
nemesebben cselekedni, mint 
máskor.

A bűnbánat többnyire vala-
milyen konkrét bűnbánati cse-
lekedettel van kapcsolatban. 
Tulajdonképpen abban áll, 
hogy fi gyelmesebben és körül-
tekintőbben éljük életünket, 
hogy pontosabban végezzük 
munkánkat, mint egyébként, 
hogy intenzívebben imád-

kozunk, hogy tudatosabban 
ápoljuk kapcsolatainkat, és 
egészen átadjuk magunkat a 
jelennek. 

A bűnbánat másik kifejezése 
a megtérés. A megtérés szóval 
a magyar nyelv a convertere 
(megfordulni) szót fordítja. A 
szó olyan utat jelöl, amelyen az 
ember ismételten visszafordul. 
A böjti idő arra hív, hogy pon-
tosabban vizsgáljuk meg útja-
inkat: Hová megyek? Milyen 
úton haladok? Tovább visz-e 
az út? A helyes úton járok-e? 
Egyáltalán úton vagyok-e, vagy 
egy helyben toporgok és nem 
haladok előre? Merre vezet az 
én belső utam? Útjainkat idő-

ről időre át kell vizsgálnunk. 
Megállunk és feltesszük ma-
gunknak a kérdést: érdemes-e 
mindenáron továbbmennünk? 
Ha felismertük, hogy utunk 
tévút, kerülő út vagy veszélyt 
rejt számunkra, akkor meg kell 
fordulnunk, hogy megtaláljuk 
azt az utat, amely célhoz vezet, 
emberré válásunk céljához és 
Istenhez, aki az út végső célja.

A böjti idő arra hív, hogy 
keressük meg azt az utat, ame-
lyen megvalósíthatjuk az egye-
di személyt: azt, amit Isten 
elgondolt rólunk. Lehetséges, 
hogy az úton, amelyen eddig 
jártunk, meg kell fordulnunk, 

A Sződi Mária Karitász Csoport 
bemutatkozása és tevékenysége

Nagyböjt – A bűnbánat ideje

A karácsonykor bemutatott pásztorjáték szereplői
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hogy megtaláljuk személyes 
utunkat.

Az ember azzá válik, amit 
gondol. Ezért érdemes oda-
fi gyelni gondolatainkra: nem 
tesznek-e minket beteggé, 
nem húznak-e minket lefelé, 
nem váltanak-e ki bennünk 
elégedetlenséget és keserű-
séget. Azt hisszük, hogy ob-
jektíven gondolkodunk, ám a 
valóságban sok előítéletünk és 
érzelmünk korlátozza gondo-
latainkat. 

A böjti idő arra ösztönöz 
bennünket, hogy megújítsuk 
gondolkodásmódunkat. 
Meg kell vizsgálnunk, hogy 
mit is gondolunk, mennyire 
ártunk gondolatainkkal önma-
gunknak. Megfelel-e gondol-
kodásunk a valóságnak, vagy 
meghamisítjuk a realitást? Ha 
foglalkozásomat és munkámat 
negatívan értelmezem, ha azt 
gondolom róla, hogy unal-
mas, hogy túlterhel és kizsák-
mányol, akkor valóban ilyen 
hatást fog gyakorolni rám. 
Gondolkodásmódomtól függ, 
hogyan érzem magam, miként 
találkozom a körülöttem élő 
emberekkel, és hogyan élem 
meg a hétköznapjaimat. Azt 
gondolom-e, amit körülöttem 
mindenki gondol – vagy Isten 
gondolatait gondolom?

Pál apostol azt kívánja 
tőlünk a rómaiakhoz írt leve-
lében, hogy vizsgáljuk felül 
gondolkodásmódunkat: „Ne 
hasonuljatok a világhoz, ha-
nem gondolkodástokban meg-
újulva alakuljatok át, hogy fel-
ismerjétek, mi az Isten akarata, 
mi a helyes, mi a kedves előtte 
és mi a tökéletes.” (Róm. 12, 
2) Ha Isten szemével nézzük a 
valóságot, világosan felismer-
jük, hogy mi jó a számunkra, 
mi tesz egésszé és egészséges-
sé bennünket, és mi vezet el az 
igazi életre.

Nagyon gyakran csak a 
felszínt látjuk. Látjuk azt, ami 
a világban történik – ám az 
értelmét nem ismerjük fel. 
Gondolkodásunk megújulása 

azt jelentené, hogy a dolgok 
mögé nézünk, felismerjük 
Istent mint minden létezés 
tulajdonképpeni alapját. 

Gyakorlásra van szükség, 
hogy az embereket és a dolgo-
kat előítéletektől és ítéletektől 
mentesen tudjuk látni: egysze-
rűen hagyjuk őket megmarad-
ni a titokban, jóleső érzéssel 
nézzük őket, hagyjuk őket 
létezni. Aztán gondoljunk a 
dolgok mögé, s majd minden-
ben meglátjuk Istent.

Magyarországon a keresztény-
séggel együtt vezették be azt 
az egyetemes egyházi előírást, 
amely a farsang végétől hús-
vétig tartó időszak, a nagyböjt 
valamennyi napját absztinen-
ciával (az állati eredetű élelmi-
szerektől való tartózkodással), 
ezenfelül pedig az időszakot 
a vasárnapok kivételével 
valóságos böjttel (jejunium, 
a jóllakás korlátozásával) 
megtartani rendelte. Noha az 
utóbbi kikötés alól széles körű 
felmentések voltak, az előírt 
böjti napok száma szerint ne-
vezték a nagyböjti időszakot 
negyvennapos böjtnek is, ami 
a kezdetén hamvazószerdától 
számított töredék hétből (4 
nap) és hat teljes hétből (36 
nap) jön ki, a vasárnapok 
nélkül. A 16. század végén 
a magyar katolikusoknál e 
napokon a húsféle, szalonna 
és szalonnazsír mellett még a 
tejtermék és tojás fogyasztása 
is kerülendő volt. A tej és tojás 
fogyasztásának böjti tilalma 
alól a 17. század elején kapott 
Magyarország Rómától fel-
mentést. A nagyböjti étkezés-
hez a római katolikus lakosság 
a 17–19. században növényi 
olajat és olvasztott vajat gyűj-
tött a főzéshez előre. 

A húsételtől való nagyböjti 
absztinencia hivatalosan a 20. 
század elején rövidült meg 
lényegesen. 1906-ban a római 
katolikus egyház a húsételt 
már csak hamvazószerdán és a 
nagyböjt három utolsó napján 

tiltotta, és rövidesen a disznó-
zsír használatának tilalmát is 
feloldotta.

Az utóbbi húsz évben nemcsak 
az Egyház, hanem az orvos-
tudomány is újra felfedezte a 
böjtölést. Évtizedek óta egyre 
engedékenyebben lazítjuk fel 
a böjti előírásokat. Már nem 
értjük, hogy mi a böjt értelme. 
Aki a böjti időben rászánja 
magát, hogy egy hétig böjtöl-
jön: semmi szilárd ételt nem 
vesz magához, hanem sok teát, 
vizet vagy gyümölcslét iszik, 
az megtapasztalja, milyen jóté-
kony hatása van a böjtölésnek. 
Az első napokban jelentkező 
nehézségek után már nem fog 
éhséget érezni. Szabadabbnak 
érzi magát. Kezei áteresztőb-
bek, gyengédebbek lesznek. 
Éberebben fog a természetben 
járni. Mozdulatai lelassulnak. 
Megszűnik a zaklatottsága. Ki-
alakul benne az az érzés, hogy 
a hajsza nem tesz jót.

Lehetséges, hogy amikor 
böjtölünk, egyszer csak bosz-
szúság és elégedetlenség fog el 
bennünket. Hétköznapjaink-

ból jól ismerjük azt a mecha-
nizmust, hogy mindig akkor 
eszünk túl sokat, ha csaló-
dottak vagyunk vagy egyedül 
érezzük magunkat, s ilyenkor 
evéssel csillapítjuk bosszú-
ságunkat vagy magányunkat, 
mivel többé már nem akarjuk 
érezni indulatainkat. Ám ez az 
út még nagyobb elégedetlen-
ségbe torkollik. A böjtöléssel 
azonban megfordítjuk ezt a 
mechanizmust. Istenhez veze-
tő utunkat csak akkor járhatjuk 
Jézuséhoz hasonló világos-
sággal és határozottsággal, ha 
kibírjuk ezt a szembesülést.

A böjtölés megtisztítja és sa-
laktalanítja a testet. Úgy is ér-
telmezhetnénk, mint a test és 
a lélek tavaszi nagytakarítását. 
Ezt a tavaszi nagytakarítást szó 
szerint is vehetjük. A testi böj-
tölés terjedjen ki hétköznapja-
ink megtisztítására és salakta-
lanítására is. A nagytakarítás 
lakásunknál kezdődik. Milyen 
lomtól lehetne megválni, mi az 
a fölösleg, amit odaadhatok? 
Mit ajándékozhatnék el, mitől 
szeretnék megszabadulni?
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A tavaszi nagytakarítás 
azonban tevékenységeimre és 
szokásaimra is kiterjedhet. Mi-
ként lehetne salaktalanítanom 
napi programomat, lassítanom 
a hajszát?

A testi böjtölés akkor segít 
éberebbé és szabadabbá vál-
nunk, ha lelki böjtöléssel van 
egybekötve. Böjtölés és imád-
ság egybetartozik. Böjtölve 
jobban rá tudunk hagyatkozni 
az imádságra vagy az elmélke-
désre. Mindenekelőtt azonban 
intenzívebbé teszi a másokért 
mondott közbenjáró imán-
kat. Bajban lévő barátainkért 
gyakran és viszonylag eleget 
imádkozunk. Ha azonban 
egész nap tudatosan böjtölök 
és imádkozom a másik embe-
rért, akkor testemet is átjárja 
a közbenjárás. Testem arra 
kényszerít, hogy gondoljak rá. 
Ki az, akiért tudatosan sze-
retnék böjtölni és imádkozni? 
Érzem-e, hogy puszta be-
szélgetéssel már semmit sem 
tudok megváltoztatni, hogy 
segítőkészségem tehetetlen 
marad? Paradox dolog, hogy 
éppen akkor, amikor a böjtö-
lésben vitalitásunkat gyengít-
jük, imádságunk intenzívebben 
száll Istenhez. A böjtölésben 
megvalljuk tehetetlenségünket 
és Isten elé tárjuk. Érezzük, 
hogy rászorulunk Isten segít-
ségére. Egyúttal bízhatunk is 
abban, hogy Isten gondosko-
dik arról a társunkról, akiért 
böjtölünk.

A böjtölő embernek keve-
sebb alvásra van szüksége, 
így éberen tud imádkozni. 
Szebbek lesznek az álmai is. A 
misztikusok mindig azt várták, 
remélték a böjttől, hogy általa 
fogékonnyá válnak Isten belső 
világosságára, amely a lelkük-
ben világít. A böjtölés érint-
kezésbe hoz bennünket azzal 
a hallgatag benső térrel, ahol 
maga Isten lakik bennünk. A 
benső otthonba vezet bennün-
ket, ahol otthon érezhetjük 
magunkat, mert bennünk lakik 
Isten, a titok.

Sokan negatív érzésekkel 
viszonyulnak a böjti időhöz. 
Le kell mondanunk az édes-
ségről és nélkülöznünk kell a 
szép ünnepeket. Nem ihatunk 
alkoholt. Mi lehet a lemondás 
értelme? A lemondást úgy 
érthetnénk, mint belső sza-
badságra segítő tréninget. A 
sportoló, aki bajnokságra ké-
szül, lemond néhány kellemes 
dologról, de szívesen teszi, 
mert célja van. Büszkeség tölti 
el, ha megrövidíti futamidejét, 
ha pár centivel távolabb vagy 
magasabbat ugrik. Vannak, 
akik a böjt során tudatosan 
lemondanak az alkoholról. 
Bizonyítani akarják önmaguk-
nak, hogy nem alkoholisták. 
Büszkék magukra, ha hét hé-
ten át sikerül megállni, hogy 
egy csepp alkoholt se igyanak. 
Ez azzal az öntudattal tölti el 
őket, hogy dönteni képesek 
önmaguk felett, hogy nem al-
koholfüggők. Még mindig sa-
ját elhatározásaik, nem pedig 
igényeik irányítják őket.

A lemondás teszt arról, 
hogy szabad vagyok-e. Bizo-
nyítani szeretném magamnak, 
hogy sem az alkoholtól, sem 
a kávétól nem függök, hogy 
tudok e drogok nélkül élni. 
Ha ez a bizonyítás sikerül, 
ismét visszanyerhetem jó 
lelkiismeretemet. Bizonyítani 
szeretném azt is, hogy ura 
vagyok önmagamnak. A gö-
rögök autarkiának nevezik a 
szabadságnak ezt a fajtáját. Az 
autarkia abban áll, hogy ura va-
gyok önmagamnak, birtoklom 
magamat, hogy rendelkezem 
önmagam fölött. Miközben 
önmagunkról döntünk, felfe-
dezzük emberi méltóságunkat. 
Ha ugyanis emberektől vagy 
dolgoktól függök, méltósá-
gom is csorbul. A méltóság-
hoz szervesen hozzátartozik a 
szabadság.

A böjti időben azonban 
nemcsak tesztelni akarjuk 
magunkat arról, hogy szaba-
dok vagyunk-e, hanem be is 
gyakoroljuk magunkat e ben-

ső szabadságba. Ismerjük 
függőségeinket, és sohasem 
fogunk teljesen megszabadul-
ni tőlük. Egy meghatározott 
időre azonban begyakorolhat-
juk, hogy lemondunk az au-
tózásról, lekapcsoljuk a tévét, 
elzárjuk az alkoholt, kevesebb 
kávét iszunk. Ne kísérje ezt az 
edzést düh. Ha egy sportoló 
elkeseredetten edz, nem jut 
tovább. Játékosan, örömmel 
kell edzenünk. És fantáziára is 
szükség van, hogy olyan edzé-
si tervet állítsunk össze, amely 
felüdít.

Aki edz, annak határozott 
céljai vannak. Mi lehet ennek 
a böjti időnek a célja? Mit 

szeretnék begyakorolni? Hová 
szeretnék eljutni? Ha ismerem 
a célt, megtalálom az utakat 
is, amelyek közelebb visznek 
hozzá. Át kell gondolnom, mit 
szeretnék ebben a nagyböjti 
időben begyakorolni, és ho-
gyan tudom örömtelivé tenni 
az edzést. 

(Anselm Grün: Österlich le-
ben, Verlag Herder, Freiburg 
im Breisgau, 2001. Fordította: 
Horváth Dori Tamás OSB 
nyomán.)

Ubanik György SDS 
plébános

Felekezeti híradó – Katolikus egyház

A Kedves Babák, Mamák!
Örömmel hívunk meg Titeket a sződi plébániára a 

keddenként 10 órától 

megrendezésre kerülő 

Baba–Mama Klub 

találkozóira, ahol játszósarokkal, mondókázással, énekek-
kel, egyes alkalmakkor a kismamák számára tartott hasz-
nos előadásokkal valamint bölcsődés korú gyerme-
keknek szóló foglalkozásokkal várunk Benneteket.

Gyertek és töltsetek el pár órát közösségben, nyugodt 
környezetben, hogy megoszthassátok egymással élmé-
nyeiteket!

Házigazda: 
Urbanik György atya

Szervezők: 
Gyutai Zsuzsanna, Mezei Mária 



2009. tavasz Sződiek Híradója 31

Felekezeti híradó – Baptista egyház | Emlékezzünk régiekről – Helytörténet

Kedves Testvérek, menjünk 
ünnepi zarándoklatra a sírhoz, 
ahol Üdvözítőd eltemettetett!

Jöjj, ha reménytelen vagy, 
mert meghalt, de jöjj akkor 
is, ha emlékszel ígéretére, és 
csírázik benned valami tikos 
remény! Jöjj, bár tudod, hogy 
a feltámadásnak nem lehetsz 
tanúja, mert az éppoly titok-
zatos, mint a szűztől születés! 
Láthatod viszont, hogy a sír 
üres… És mert tudod, hogy 
máskor sem könny, sem jaj-
kiáltás nem perli vissza tőle 
foglyait, ha most mégis üres, 
megsejtheted, mi történt. 
„lehetetlen volt, hogy a halál fogva 
tartsa őt” (Ap.Csel. 2:24).

Igaz, csupán megsejthetted, 
mert a halál ősi végzés jogán 
ma is visszavonhatatlanul 
fogva tartja, akit egyszer meg-
kaparintott. Mégis – bár most 
még nem látjuk, hogy minden Jézus 
uralma alatt áll – az üres sír re-
ményre jogosít.

De nem kell e felderengő re-
ménynél megállnod! Hallhatsz 

vakító fehérségbe öltözött, vil-
lámtekintetű lényről. Barát és 
ellenség egyaránt bizonyságot 
tesz, hogy találkozott vele. Ne 
csodáld, hogy ez a találkozás 
az őröket megbénította; a ha-
landó találkozása az örök világ 
erőivel hogyne lenne riadal-
mas! Épp azért ámulj el azon, 
hogy mégis vannak, akiknek a 
hírnök ezt mondja: „ti ne félje-
tek”! És jól jegyezd meg, hogy 
ennek titka a Megfeszített 
keresésében van: a félelem itt 
válik jogos bizakodássá, és itt 
hangzik a látásra hívó szózat 
és az éltető emlékeztetés: „meg-
mondta” (6. v.)!

Jól fi gyelj, mert az égi követ 
e hűségesekre neked is szóló 
üzenetet bízott: „mondjátok meg 
tanítványainak, hogy feltámadt a 
halottak közül”. Ne mondd, 
hogy ez annyira szép, hogy 
hinni is nehéz, mert megbíz-
ható tanúk során jutott el hoz-
zád az evangélium! Mögöttük 
a Feltámadott áll, aki maga is 
megjelent nekik, megismételte 

a bátorítást, megerősítette az 
üzenetet: „menjetek el, adjátok 
hírül atyámfi ainak”. Fel tudod-e 
fogni valaha is, mit jelent, 
hogy a Szűztől született és Fel-
támadott nevez testvérének!? 
Megérted-e az „ott meglátnak 
engem” üzenet kettős titkát: itt 
is megmutatja magát, de maj-
dani örök látásra hív.

És az ünnepi zarándoklat 
végére belátod-e, hogy újfajta 
félelemmel és a nagy öröm-
mel örvendezők futásával kell 
eltávoznod a sírtól? Újfajta 
félelemmel, hiszen a régit 
oszlató bátorítással találkoztál 
követeinek ajkán, sőt igéjének 
szavában is. Ám közben elért 
a Feltámadott örök világának 
érintése is: és ez bátorságos, de 
szentségével mégis remegtető. 
Ő maga testvérének szólít, 
fensége mégis hódolatra kény-
szerít (9. v.). E kettő nem áll 
ellentmondásba, hanem a hit 
megfoghatatlan gazdagságá-
nak csodája fejeződik ki ben-
ne. Aki ezt érzi és megéli, az 
az örvendezők futásával fut. 
Tudja, hogy a követi megbízás 
neki is szól: „menjetek el, adjátok 
hírül”!

A sír üres, itt van közöttünk 
a Feltámadott, és ő meg is 
szólít bennünket. Nevünkön 
hív, hiszen ismer mindnyá-
junkat. Akadályoz-e valami 
abban, hogy megismerjük őt, 
felismerjük a hangját, és enge-
delmeskedjünk neki? Egészen 
közel enged, sőt közel von ma-
gához. Ki akarja ránk is árasz-
tani szeretetét, vigasztalását, és 
szolgálatra akar elküldeni azok 
felé, akik még nem találkoztak 
vele. Így lesz teljessé húsvét 
üzenete: „Isten örök életet adott 
nekünk”, hiszen üres a sír, „és 
ez az élet az ő Fiában van”, hi-
szen találkoztunk vele.

Vigyázz, nehogy elszalaszd 
a vele való találkozást!

Minden kedves olvasóknak 
áldott húsvéti ünnepeket kívá-
nunk!

Sződi Baptista Gyülekezet

Nincs itt, mert feltámadt!
(Máté evangéliuma 28. rész 1–10.)

A községi rendezvények 
sorában rendszeresen meg-
ünnepeljük március 15-ét. 
Ilyenkor, mint általában, 
minden kis településeken 
az országos, és legfőképp 
a budapesti történelmi ese-
mények kerülnek feleleve-
nítésre. Az ország története 
elvileg a 3200 település tör-
ténetéből áll össze, azonban 
ebben a „vízfejű” ország-
ban a fővárosi történések 
szerepének megítélése a 
meghatározó. A budapesti 
események és egy kis te-
lepülés történelmi múltja 
között közvetlen kapcsolat 
nem minden esetben mu-

tatható ki. Vizsgáljuk meg 
milyen különös esemény 
történt 1848-ban Sződön!

A Nemzetőrség 
felállítása

1848 márciusa meghozta a 
parasztságnak a jobbágyfel-
szabadítást, a földesúri ter-
hek, többek között a tized, a 
dézsma és a robot eltörlését. 
A forradalom vívmányainak 
megvédése a 12 pontban is 
megjelenik, mégpedig abban a 
pontban, ahol „Nemzetőrség 
felállítását” követelik. Az ápri-

lisi törvények elfogadása után 
indult meg országos szinten a 
Nemzetőrség szervezése. Pest-
Pilis-Solt-Kiskun vármegye 
nyolc őrnagyi kerületre osz-
totta a megye nemzetőrségét. 
A negyedik kerületbe tartozott 
Vác és a járás községei között 
Sződ is. Az összeírásra kijelölt 
létszám Sződön 87 fő, viszo-
nyításként Rátóton 24, Vácon 
1374 fő volt. Maga az össze-
írás félreértésekre adott okot, 
mert a nép azt hitte, hogy a 
lajstromba vétel újoncozás 
céljából történik. A szakiroda-
lom szerint a környéken több 
tótajkú község, többek között 
Sződ, Rátót és Bottyán is kü-

lönböző ürügyekre hivatkozva 
próbált meg kibújni a „dolo-
gidőben” (aratás) végzendő 
terhes szolgálatot megelőző 
összeírás alól. A fentiek miatt 
Sződöt is megbízhatatlannak 
számító falunak minősítették, 
és időlegesen felfüggesztették 
a Nemzetőrség szervezését. 
A Nemzetőrség szervezése és 
maga az összeírás is a lakosság 
körében – a korábbi rossz 
beidegződések következtében 
– ellenszegülést eredménye-
zett. A vármegye területén 
elsősorban a német és szlovák 
nyelvű falvakban történtek za-
vargások, mivel itt sokáig talán 
azt hitték, hogy az összeírás 

Miért verték vasba a sződi bírót az 1848-as szabadságharc alatt?
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katonaállítás (újoncozás) céljá-
ból történik, de az is elképzel-
hető, hogy ezen falvak a nem-
zetiségi hovatartozásuk miatt 
nem tudtak teljes mértékben 
azonosulni a magyar nemzeti 
törekvésekkel. Még érthetőbb 
oka lehetett az ellenállásnak 
az, hogy a tót ajkú községek 
lakosai közé a tót nyelvet nem 
beszélő biztosok szálltak ki, és 
ők nem tudták érthetően el-
magyarázni jövetelük célját. A 
fenti okok együttesen vezettek 
oda, hogy Sződ helység lako-
sai közül többen a kiküldött 
tisztviselőket (azaz az összeíró 
küldöttség tagjait) agyonve-
réssel fenyegették meg! Azt a 
rémhírt terjesztették, hogy a 
Nemzetőrségbe összeírtakat 
más vidékre, vagy éppen kül-
földre viszik katonáskodni. 
Aki az ellenkezőjéről kívánta 
őket meggyőzni, azt ámítónak 
tartották. Az alispán május 
21-én rögtönítélő katonaságot 
kért. A katonaság érkezésének 
hírére általában minden tele-
pülésen lecsendesedtek a ke-
délyek, és vállalták az ismételt 
összeírást, Sződön viszont egy 
hónap múlva újból fellobbant 
az ellenállás. A megyei bíró-
ság a falu lázító bíráját, Mikó 
Józsefet kétnapi böjttel (azaz 
heti két napi böjttel) súlyosbí-
tott fél év börtönre ítélte.

Törvényszéki ítélet 
a sződiek ellen

A törvényszék Sződön 1848. 
június 8-án kezdte meg a tanúk 
kihallgatását. Volt, aki önként 
tett vallomást és volt, akit erre 
fel kellett szólítani. A megye 
törvényszéke az ellenszegü-
lőkkel, felbujtókkal szemben a 
következő ítéleteket hozta.

Az elítéltek névsora:
Mikó József  46 éves, római  »
katolikus, egész telkes sződi 
gazda, egyben a falu bírája,

Mészáros Mihály 40 éves,  »
nős, római katolikus, 2/4 
telkes sződi gazda,
Sluszni Mihály 38 éves, nős,  »
római katolikus, zsellér,
Virág András 23 éves római  »
katolikus, nős, zsellér,
Zachár József  49 éves ró- »
mai katolikus, nős, 1/2 tel-
kes sződi gazda,
Ifj. Erdélyi János 46 éves ró- »
mai katolikus, nős, zsellér.

Az ítélet indokolása:
Mindnyájan mint a Nemzet-

őrségbe való beállást elrendelő 
törvény iránt engedetlenségre 
izgatók, és a Nemzetőrségnek 
ugyanott célba vett összeírása 
alkalmával elkövetett ellensze-
gülés és botrányos kihágások 
okozásáért állíttattak törvény-
szék elé, ahol a fennforgó 
vádak iránt egyenként lettek 
kihallgattatva.

Mikó József  bíró ellen felho-
zott vád és az ítélet: az összeíró 
küldöttség sződi megjelenését 
megelőző napon este házához 
összehívta a lakosságot, és ott 
tudtukra adta, hogy sem a mo-
gyoródiak, sem a csomádiak 
nem akartak az Őrseregbe áll-
ni. Sem ő, sem pedig fi a, még 
kétezer forintért sem állna be 
katonának. A vele szembesí-
tett Deák Mihály és Rusznyák 
József  tanúk vallomásával 
ellentétben cáfolta azt a vád-
beli állítást, hogy mint bíró 
nemcsak a lakosság előtt mu-
tatkozott késznek a törvények 
iránti ellenszegülésre, hanem 
még másokat is hasonló maga-
viseletre szólított fel. Tettének 
következményeként hivatalos 
bírói hivataláról elmozdítot-
ták, és büntetésül vasba verve, 
közmunkán és hetenként két 
napi böjt mellett letöltendő 
félévi rabságra ítélték. 

Mészáros Mihály ellen felhozott 
vád és az ítélet: mikor az össze-
író küldöttség a nevét kérdez-
te, azt válaszolta, úgy hívnak, 
mint tegnap, sőt, egyéb illetlen 
beszéddel az ellenszegülés és 
az elöljáróság megvetése jelét 

adta, súlyos beszámítás alá 
eső vétkes tettéért négy hónap 
rabságra ítélték.

Sluszni Mihály ellen felhozott 
vád és az ítélet: a küldöttség előtt 
éles, hosszú késsel jelent meg, 
és azt a csizmaszárából kihúz-
va Mészáros Mihálytól azt kér-
dezte, van-e nála szintén kés? 
Amikor az azt mondta: nincs, 
így reagált: „akkor nem vagy 
ember”! Mivel őt is megtáma-
dásra szólította fel és lázította, 
tettéért három hónap rabságra 
ítélték. 

Virág András ellen felhozott 
vád és az ítélet: a törvényt 
magyarázó küldöttségnek a 
legilletlenebb kifejezéssel és 
megvetéssel azt mondta, hogy 
a törvények nem a királytól 
vannak, és hogy nyomtathat 
ilyet akárki, mely által az enge-
detlen sződi népet még inkább 
felingerelte, ezért két hónap 
fogságra ítélték. 

Zachár József  ellen felhozott 
vád és az ítélet: a bírót szeme 
kiszúrásával fenyegette, de 
saját mentségére hozta fel, 
hogy ő ezt csak arra mondta, 
ha a bíró az összeírásba mást 
beírat, magát pedig kihagyja. 
Az enyhítésére szolgáló ezen 
körülménynél fogva csupán 
két heti fogságra ítélték.

Erdélyi János ellen felhozott 
vád és az ítélet: azon illetlen 
magaviseletéért, hogy az 
összeírást végző küldöttség 
eljárása alkalmával idős apját 
az összeírás helyéről kihúzta 
az utcára, mentségére szolgál, 
hogy attól félt, a felbőszült 
nép bántalmazni fogja őket. 
Erdélyi János büntetése csu-
pán megdorgálás volt.

A fogságra ítélteknek a fogva 
tartásuk alatt elfogyasztott ke-
nyér árát, valamint a beszállítá-
suk során az őket kísérő kato-
naság élelmezését és a fogaton 
történő szállításuk díját is meg 
kellett fi zetniük. A határozat 
kimondta, hogy amennyiben 
a vádlottak vagyonhiánya mi-
att a katonaság napidíjai nem 
lennének behajthatóak, akkor 

a belügyminiszteri rendelet 
értelmében a teljes engedet-
len lakosság, azaz a falu, mint 
communitas, kollektívan lesz 
elmarasztva. Az ítéletet köve-
tően már 1848 júliusában és 
augusztusban is kérelemmel 
fordultak a sződiek az igazság-
ügyi miniszterhez. A börtönre 
ítélt bírájuknak kegyelmet kérő 
levelükben a bíró ártatlanságá-
ra és betegségére hivatkoztak, 
az orvosi vizsgálat azonban 
egészségesnek találta Mikó 
Józsefet. 1848. augusztus 8-án 
kelt levelében a sződi jegyző, 
Fischer József  ismételten a fel-
mentést és új ítéletet sürgetett, 
az új bíró, Dinka János és még 
nyolcvan sződi lakos is aláírta 
a kérelmet. Az Igazságügyi 
Minisztérium november 1-jén 
kelt levelében elutasította a 
sződiek ismételt kérelmét.

Sződiek a szabad-
ságharcban

A szabadságharcban résztve-
vő sződiek vonatkozásában a 
Pest Megyei Levéltár „Hay-
nau-féle” irataiban felsorolt 
nevek nyújtanak támpontot. 
„Névjegyzéke azon egyének-
nek, kik a forradalmi táborban 
bármi katonai szolgálatot tet-
tek, s jelenleg a váczi járásban 
találtatnak.” Hat olyan sződi 
(vagy esetleg magukat pénzért 
sződinek valló?) személy talál-
ható a lajstromban, aki a fenti 
kritériumnak megfelel. Nevü-
kön kívül nincs más megkü-
lönböztető jel az első személyt 
kivéve, aki evangélikus szolga 
és nem rendelkezik elbocsátó 
levéllel, míg a többiek római 
katolikus földművesek és van 
elbocsátó levelük (obsitjuk). 
Szolgálati idejük 1848 szept-
emberétől 1849 szeptemberéig 
tartott. A katonák név szerint 
a következők voltak: Kame-
niczky András, Kiss András, 
Malonich János, Bikula János, 
Darza János, Buskó István.
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RÉGI KÉPEK A FALU MÚLTJÁBÓL
Egészségetekre! – A hatvanas években készült képen a futballcsapat tagjai láthatóak egy sikeres mérkőzés után. 
(A fénykép rendelkezésre bocsátásáért köszönet Mészáros Zoltánnak!)

Huszár toborzótánc 
- sződi verbunk

A katonai újoncozással össze-
kötött toborzótánc másik köz-
ismert neve verbunk. Festmé-
nyeken láthatunk ilyet, amikor 
jellemzően dudaszóra (esetleg 
hegedű kíséretre) táncoltak, és 
borral áldomást ittak a seregbe 
belépők. A Néprajzi Múze-
um Ethnológiai Adattárában 
leltem fel a Vincze Miklós 
néprajzkutató által ötvennyolc 
évvel ezelőtt, 1951-ben Sző-
dön gyűjtött népszokásokat 
bemutató anyagot. Ebben a 
dolgozatban többek között 
táncok is leírásra kerültek. A 

faluban a magyar verbunk 
táncot akkor már csupán egy 
személy, az 1876-ban szüle-
tett Juhász Vince sződ-tecei 
lakos tudta bemutatni. Az ő 
elmondása alapján írta le a 
gyűjtő a táncról, hogy az egy 
1848-as huszárverbunk. Ju-
hász Vince a táncot csípőre 
tett kézzel, egyenes derékkal, 
szűk lábmozgással, hirtelen és 
fordulatos csúszásokkal, majd 
kemény és rövid dobbantá-
sokkal, gyors, váratlan fordu-
latokkal, fél lábon ugrálással, 
apró és ragasztott csapásokkal 
adta elő. 

Ez a néprajzi gyűjtés száz 
évvel az 1848/49-es szabad-
ságharc után, attól három-négy 

emberöltőnyi távolságban 
történt. 1951-ben a táncokat 
bemutató, akkor 75 éves sződi 
Juhász Vince bácsi a szabad-

ságharc idején élt nagyszüleitől 
tanulhatta a fenti toborzót. 

Volentics Gyula
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Tűzoltószertár és tűzfi gyelő torony – A fényképen a 
tűzoltószertár épülete látható a mára lebontott tűzfi gyelő 
toronnyal. A képet az új iskola építésekor Tóth György 
igazgató készítette. 

Emlékezzünk régiekről – Helytörténet | Piactér, receptsarok

Piactér
Kicsit csalódott vagyok, hi-
szen amikor elindítottam ezt 
a rovatot, azt reméltem, hogy 
egyfajta közéleti vitafórumnak 
is helyet adhat, ahol megbe-
szélhetjük közös dolgainkat. 
Ha elfelejtem a személyes be-
szélgetéseket, s csak a nekem 
küldött levelek számát tekin-
tem (nulla!), akkor a néhai 
Ferenc József  császár szavai 
jutnak eszembe: minden na-
gyon szép, minden nagyon 
jó, mindennel meg vagyunk 
elégedve… Így legyen!

Most éppen a piacot sem 
nagyon érdemes tervezget-
ni – bár lemondani róla kár 
lenne. Mivel a faluközponthoz 
nem sikerült pályázati pénzt 
elnyerni, a piac megvalósítása 
is a távoli jövőbe tolódott. 
Hirdetett ugyan a kormányzat 
Egy falu egy piac címmel egy 
programot, aminek keretein 
belül elvileg ugyancsak lehetne 
pályázni, de – ha nem akarjuk 
kivárni a majdani faluközpont 
felépítését – ehhez más alkal-
mas területet kellene találnunk. 
Tud valaki ilyet?

Marad hát kimeríthetetlen 
témánk, a főzés, mégpedig 
– amit régóta ígérgetek – ta-
karékosan. Mivel jómagam év-
tizedek óta így főzök, eszembe 
nem jutott volna megírni, de – 
mondhatni – a téma az utcán 
hevert. Szomszéd fi atalasszony 
panaszkodott, remek paprikás 
krumplit főzött, de túl nagy 
adagot – másnap már nem 
eszik meg, így mehet a kuká-
ba. Szeretitek a krumplistész-
tát? Nagy adag savanyúsággal 
és egy könnyű levessel kész a 
másnapi ebéd. De átalakulha-
tott volna a paprikás krumpli 

hagymás tört burgonyává is 
egy szelet sült oldalas mellé…

Persze, ha heti étrendet 
állítanék össze, eszembe nem 
jutna krumplis menüt követő-
en krumplisat, nehéz étel után 
szintén gyomorterhelőt tervez-
ni, de nincs nagyobb pazarlás, 
mint egy jól elkészített ételt 
kidobni. Emellett nincs kel-
lemetlenebb, mint akár a leg-
fi nomabb ételt is négy napon 
át enni, ahogy ezt kedvenc ba-
rátnőm panaszolta. Vasárnap 
egy egész tyúkból főzött pazar 
húslevest, másnapra azonban 
már családtagjai mást kíván-
tak. Így egyedül fogyasztotta 
el a maradékot, mondanom se 
kell, napról-napra nyögvenye-
lősebben. Szerdán beszélget-
tünk, már csak az utolsó adag 
volt hátra… Kárba veszett a 
tyúk meg a leves? Nem, hisz – 
ha már nem is esett jól – meg-
ette. Pazarló volt? Igen, hiszen 
a családtagjainak mást főzött, 
noha ebből a nagy adag étel-
ből sok mindent lehetett volna 
elővarázsolni. A pecsenyének 
átsütött húst nem is említem, 
mindenki ismeri, ráadásul egy 
háromtagú család esetében 
még mindig sok a maradék.

Íme néhány tipp, amivel ba-
rátnőmnél elkéstem. Először 
is: a szép kihízott tyúkmájat 
nem tenném a levesbe – van 
abban elég fi nomság –, ha-
nem a tyúkról lefejtett hájban 
fokhagymásan, kicsit megbor-
sozva kisütném, majd hidegen 
hajszálvékonyra szeletelve kis 
üvegbe raknám a tepertővel 
együtt, tyúkzsírral leönteném. 
Két gyerekemnek fél fogára 
se lett volna elég az egész máj 
sem, nem hogy a fele, így vi-
szont puha kenyérre kenve, 
savanyú uborkával kitűnő 
uzsonnát kapunk. A maradék 
levest leszűrjük, nagyobb tej-

fölös dobozokban lefagyaszt-
juk. Így, ha csak egy ember 
is húslevest kíván, bármikor 
a megfelelő adag elővehető. 
Gríz- vagy májgaluskával, 
vagy akár snidlinggel bőven 
megszórva, csészében tálalva 
épp olyan fi nom, mint „új 
korában”, ráadásul más, fő-
ként krémleveseknek is kitűnő 
alapanyaga. (Húsleveskocka 
megspórolva.)

A maradék leveszöldségből 
kevés konzerv zöldborsó-
val, majonézzel franciasaláta 
készül, vagy vékonyra szelt 
főtthús-csíkokkal hússaláta. 
Ha keményre főzünk néhány 
tojást, majd félbevágjuk és 
sárgájukat majonézzel vagy 
májkrémmel keverve, sózva-
borsozva visszatöltjük, gazdag, 
tápláló, mégis olcsó vacsoránk 
lesz.

Persze még itt van a lényeg, 
a tengernyi hús! Ledaráljuk, 
sok hagymával bőséges pör-
költalapot készítünk, aminek 
hagymás sűrűjével összekever-
jük, ízlés szerint ízesítjük kis 
mustárral, paradicsompürével, 
sóval, borssal. A maradék 
pörköltalapot kevés liszttel, 
tejföllel sűrítjük. Ezekből kö-
vetkező nap hortobágyi húsos 
palacsinta lesz. Ha bőséges a 
darált hús, több palacsintát sü-
tünk, mint amennyi a hortobá-
gyihoz szükséges. Közepükbe 
halmozzuk a tölteléket, levél-
borítékszerűen hajtogatjuk rá 

a palacsintát. Lisztbe, tojásba, 
morzsába mártjuk, adagon-
ként mélyhűtőbe rakjuk. Ki-
tűnő feltét lesz főzelékekhez, 
mi majonézes krumplival vagy 
kukoricával szeretjük legjob-
ban.

Ezt az ízletes darált húst – 
ami persze készülhet maradék 
pörköltből, sült húsból is – 
érdemes a mélyhűtőben ön-
magában is tárolni. Készülhet 
belőle húsos derelye, hússal 
töltött krumplis gombóc – 
mindkettő hagymás-paprikás 
zafttal, tejfölösen. Felhasznál-
hatjuk rakott főzelékfélékhez, 
tölthetünk vele tököt, patisz-
szont, krumplit, süthetünk 
vele húsos hasét –, a variációk 
sora végtelen. Ugye ezek az 
ételek már egyáltalán nem ha-
sonlítanak az eredeti tyúkhús-
levesünkhöz? Maradék nincs, 
unalmas étel sincs. Lett jó ebé-
dünk, uzsonnánk, vacsoránk, s 
még a mélyhűtőből is van mit 
elővenni, megkönnyítendő 
későbbi konyhatündérkedése-
inket.

Persze nem jut mindig egész 
tyúk a fazékba. Csóróbb na-
pokon jó nagy adag csirke far-
hátból is elkészíthetők húsos 
palacsintáink, derelyéink stb., 
a leves ugyan kevésbé ízes. A 
csontos húsok sörtésztában 
sütve egy alma-, meggy- vagy 
egresmártás mellé nagyon fi -
nomak, aztán jöhet az előbbi 
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folyamat, és még a kutya is jól 
jár…

Szeretek főzni, hisz a leg-
kreatívabb házimunka, de hogy 
így főzzek, arra az élet tanított 
meg. Elég fi atalon egyedül 
maradtam két kisgyerekkel, s 
ez mind anyagilag, mind idő-
ben behatárolta lehetőségei-
met. Az első arra tanított meg, 
hogy nincs maradék, csak új, 
átalakult étel. A második arra, 
hogy ha időt akarok nyerni, 
hogy jusson elég közös prog-
ramra, játékra, beszélgetésre, 
időt is kell áldoznom. Csupán 
2-3 hétvégét, amikor is tuda-
tosan „maradékot” főzök. A 
lényeg az, hogy olyan ételeket 
válasszunk, amelyekben sok a 
közös munkafolyamat. Példá-
ul az első hétvégén hatalmas 
adag sertéspörköltet készíthe-
tünk. Ha félig megpuhult, egy 
jó adagot lábosba teszünk át, 
lisztezzük, vízzel feleresztjük, 
bezöldségeljük – gulyásleves 
lesz belőle szombatra és va-
sárnapra (azóta is jobban sze-
retjük sertéshúsból). Míg a két 
étel rotyog, palacsintatésztát 
keverek. Nagyobbacska lá-
nyom sütögeti, kicsi fi am töl-
tögeti, közben beszélgetünk, 
mesélünk, verselünk, éneke-
lünk, remekül szórakozunk 
együtt.

A kész pörköltből két na-
gyobb adag kerül a mélyhű-
tőbe, eredeti funkciója szerint 
majd galuskával fogyasztjuk, 
ha épp gusztusunk támad rá. 
A kisebb adagok gyors főze-
lékekhez (tök, sóska, spenót) 
szolgálnak vacsorára, ha a 
silány menzakaja után a gyere-
kek farkaséhesen jönnek haza. 
A maradék megy a darálóba, 
palacsinta éppen van… A töb-
bit már tudják.

Másnap könnyű napom van, 
kész a gulyásleves. Ha még min-
dig marad belőle, kihalászom 
a krumplit, zöldséget – ezek 
gusztustalanra punnyadnak a 
mélyhűtőben –, s a maradékot 
lefagyasztom, kis galuskával jó 
lesz az még később. Így aztán 
kedveskedhetek kis családom-
nak aranygaluskával, mág-
lyarakással, stíriai metélttel, 
rizsfelfújttal. Ezek maradékát 
nem kell átalakítanom, nincs 
az a mennyiség, ami ne fogyna 
el belőlük.

A következő hétvége a 
darált húsról szólt. A tekinté-
lyes adaghoz hozzákevertem 
tojást, hagymát, fokhagymát, 
zsírt, sót, fűszereket, majd két-
felé vettem. Az egyik felébe 
tejbe áztatott zsemlét tettem, 
ebből másnap stefánia vagdalt 
került az asztalra, és sok-sok 
fasírtgolyó a mélyhűtőbe. A 
másik felébe árpagyöngyöt, 
más néven hántolt árpát ke-
vertem (mi jobban szeretjük, 
mint a rizst, egészségesebb 
is), s még aznap nagy adag 
savanyú káposztából készült 
töltött káposzta készült belőle. 
A többi golyóbis a hűtőben 
landolt, akár vacsorára is gyor-
san készülhetett belőle töltött 
paprika, töltött karalábé.

Bár a nyers húshoz lányom 
akkor nem szívesen nyúlt, kis-
fi am szívesen „gyurmázott” 
vele, így sem a fasírttal, sem 
a húsgombócokkal nem volt 
sok gondom. Nem véletlenül 
írtam ezt is ide: együtt főzni 
jó, megsokszorozzuk a gyere-
kekkel töltött időnket, szíve-
sen segítenek is. Kényszeríteni 
azonban sose szabad őket, én 
sem kértem a lányomat, hogy 
ő készítse el a húspogácsákat. 
Mindkét gyerekem megtanult 
mellettem – mégpedig játszva 
– főzni. Lányom már nálam 
jóval magasabb színvonalon 
és örömmel gyakorolja is (nem 
szakács, ő is újságíró), s ha rá-
kényszerülne, fi am sem jönne 
zavarba egy jó étel elkészíté-

sétől. Hasznos és örömszerző 
tudások ezek!

Ha 2-3 ilyen hétvégét rá-
szánnak, tele a hűtő, s köny-
nyen készül el egy jó vacsora. 
Hétvégére akár közös prog-
ramokat is tervezhetünk, hisz 
gyorsan készíthetünk fi nom 
ebédet. S ha betartják azt a ta-
nácsomat, hogy rokon, azonos 
munkafolyamatokkal készülő 
ételeket készítsenek egyszer-
re, rájönnek, hogy sokkal 
egyszerűbb, gyorsabb, mintha 
külön-külön készítették volna. 
Olcsóbbi is, hisz a nagy meny-
nyiséget sokkal könnyebb úgy 
adagolni, hogy ne képződjék 
maradék. Még a feldolgozás 
is egyszerűbb, gazdaságosabb 
a nagy adagnál. Legjobb példa 
erre a sertés- vagy marhamáj. 
Ha vesznek – mondjuk – fél 
kilónyit, elvileg ebből 6 db 
8 dkg-os szelet lesz. De nem 
lesz, és bár sok a potyadék, ah-
hoz nem elég, hogy feldolgoz-
zuk, mehet a kukába. Másfél 
kiló májból viszont legalább 
10 szép szelet lesz. Jut belőle a 
hűtőbe is, az apróbb darabok 
resztelt májnak felcsíkozha-
tók, a potyadék májgaluskának 
ledarálható (elővesszük fa-
gyasztott levesünkhöz), tehát 
nincs veszteség.

Persze ha tele a hűtő, akkor 
se tegyék le végleg a fakanalat, 
pótlásra mindig szükség van. 
Akármilyen kevés is a mara-
dék, tegyék a mélyhűtőbe, ha 
fagyasztható. Van olyan étel, 
amit nem minden családtag 
szeret, de néha mégis meg-
főzhetjük, ha a hűtőből a kü-
löncnek is lesz ebédje-vacso-
rája. Az ételeket ne felejtsék el 
felcímkézni (sok kellemetlen 
meglepetés ért eleinte) és dá-
tummal ellátni! -18 fokon fél 
évig minden étel nyugodtan 
eltartható.

Közeledik a húsvét. Ki mit 
süt-főz – nyulat, bárányt, halat 
–, nem tudom, de hogy sonka 
lesz minden háznál, ebben 
majdnem biztos vagyok. Lesz 
maradék? Ha igen, nagyon 

sokféleképpen feldolgozható. 
Íme néhány kevésbé ismert 
ötlet.

Receptsarok
Sonkagombóc leves
5 dkg margarint 2-3 tojással 
habosra keverünk, majd 15 
dkg darált sonkát adunk hoz-
zá. Borsozzuk, másfél evőka-
nál lisztet és annyi zsemlemor-
zsát teszünk bele, hogy sűrű, 
de még formázható masszát 
kapjunk, és vizes kézzel gom-
bócokat formálunk belőle. 1,2 
liternyi vízben két húsleves 
kockát feloldódásig forralunk, 
majd belefőzzük a gombóco-
kat. 1 dl tejfölt két kiskanál 
liszttel simára keverünk, ezzel 
behabarjuk levesünket, amit 
apróra vágott petrezselyemmel 
vagy snidlinggel tálalunk. 

Töltött derelye sütve
30 dkg lisztet 5 dkg marga-
rinnal elkeverünk, 3 evőkanál 
rummal és 1 dl tejföllel ösz-
szegyúrunk. Jól kidolgozzuk, 
majd lisztezett deszkán ki-
nyújtjuk. 15 dkg darált son-
kát és 5 dkg reszelt sajtot kis 
golyókká gyúrunk, s a tészta 
egyik felét kirakjuk vele. Másik 
felét ráhajtva derelyevágóval 
felvágjuk. Forró olajban kisüt-
jük, reszelt sajttal meghintve 
tálaljuk.

Sonkával töltött burgonya
Tíz egyenlő nagyságú héjában 
főtt burgonyát megtisztítunk, 
majd hosszában félbevágunk, 
belsejüket óvatosan kikapar-
juk. A kikapart részt áttörjük, 
15 dkg darált sonkával, egy 
nyers tojással, borssal összeke-
verjük, s az enyhén megsózott 
krumplikba töltjük. Tűzálló 
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Gödöllői csoport felnőtt tavaszi 
bajnokság 2008/2009.

Március 15. Acsa - Sződ 14:00
Március 22. Sződ - Csomád KSK 14:00
Március 28. Göd - Sződ 15:00
Április 5. Kisalag – Sződ 15:30
Április 12. Gödöllő  EAC – Sződ 15:30
Április 19. Sződ – Erdőkertes KSK II 16:00
Április 26. Szada – Sződ 16:00
Május 3. Sződ – Püspökszilágy 16.30
Május 10. Püspökhatvan – Sződ 16:30
Május 17. Galgamácsa – Sződ 16:30
Május 24. Sződ – Fót SE 16:30
Május 31. Váchartyán – Sződ 17:00
Június 7.  Sződ – Vácduka 17:00

Váci csoport ifjúsági tavaszi 
bajnokság 2008/2009.

Március 15. Szendehely – Sződ 11:00
Március 22. Sződ – Csomád KSK 12:00
Március 28. Göd – Sződ 13:00
Április 6. Kisalag – Sződ 10:00 
Április 11.  Tenye – Sződ 11:00
Április 19.  Sződ – Rád 13.00
Április 26.  Vác Deákvár – Sződ 13:00
Május 3. Sződ – Páty 13.30
Május 10.  Püspökhatvan – Sződ 14:30
Május 16.  Kosd – Sződ 10.00
Május 24. Sződ – Fót SE 14:30
Május 30. Nagymaros – Sződ 10:00
Június 7.  Sződ – Kismaros 14:00
Június 30. Kismaros – Sződ 10:00
 

Piactér, receptsarok | Olvasói levél | Sport

Lyme-kór 
Tisztelt sződi Lakosok!

A saját példámból kiindulva 
szeretném felhívni a fi gyelmet 
egy, a Sződ területén lakókat 
érintő problémára. 

Idén nyáron egy kullancs-
csípésből indult a történetem. 
Mivel hallottam a kullancs 
eltávolítása után esetlegesen 
fennmaradó seb környéki 
körökről (amilyenek sajnos 
nálam megjelentek), speciális 

vérvizsgálatot csináltattam. Ez 
kimutatta a szervezetemben 
jelen lévő, Lyme-kórt előidéző 
baktériumot. Erről a kóroko-
zóról tudni kell hogy többek 
között bénulást is okozhat.

Sajnos a nyárral nem múlik 
el a kullancscsípés „szezonja”, 
van olyan fajta élősködő, ami 
a hideg idő beköszöntésével 
is aktív marad! Gyógyszeres 
kezeléssel a betegség gyógyít-
ható, de a kezelést minél előbb 
elkezdik annál hatékonyabb és 
gyorsabb a gyógyulás! Figyel-
jünk tehát a kullancscsípésre, 

mivel természetes ellenségük-
re (a poszméhekre amiket a 
permetszerekkel kiirtottunk) 
már nem számíthatunk. Rend-
szeres fűnyírással is eredmé-
nyesen védekezhetünk. Házi 
kedvenceinket is időnként 
vizsgáljuk át mivel a Lyme-kór 
tünetei sokfélék lehetnek, így 
elkerülhetjük a betegség félre-
kezelését! 

Polyák Sándor 
Sződ

tálba rakjuk, tejföllel körülönt-
jük, tetejére vajdarabokat és 
reszelt sajtot teszünk, szép 
rózsaszínre sütjük.

Lángoló betyárbatyu
Ez már édesség, ráadásul a 
sokat emlegetett ezerarcú pa-
lacsintából. Darált dióból, cu-
korból, reszelt citromhéjból, 
áztatott mazsolából és kevés 
tejből tölteléket készítünk, a 
tészta közepére halmozzuk, 
majd batyu módjára hajto-
gatjuk. Tetejét baracklekvár-

ral megkenjük, porcukorral 
megszórjuk, s meleg sütőben 
átmelegítjük. Tűzálló tálra 
csúsztatjuk, rummal vagy ko-
nyakkal meglocsoljuk, megy-
gyújtjuk: ekkor érnek össze az 
ízek.

Kedvenc szelet
Ez az olcsó, tortához hasonló, 
igen fi nom sütemény vendég-
várónak is ajánlható.

40 dkg lisztet elkeverünk fél 
tasak sütőporral, majd össze-
gyúrjuk 12 dkg zsírral, 12 dkg 

cukorral és egy tojással. Any-
nyi tejfölt adunk hozzá, hogy 
könnyen nyújtható tésztát 
kapjunk. Ebből a masszából 
három (kis gáztűzhelybe illő 
tepsi nagyságú) lapot sütünk. 
20 dkg vajat 25 dkg porcu-
korral habosra keverünk. 5 
dl tejből 2 kanál cukorral, 4 
evőkanál liszttel sűrű krémet 
főzünk, majd hidegvíz fölött 
kihűlésig keverjük. Összeke-
verjük a vajas krémmel, majd 
kétfelé osztjuk. Egyik felébe 
kakaót, másikba rumot (aro-

ma is megfelelő), vagy vaníliát 
teszünk. A kétféle krémmel 
megtöltjük a lapokat, a tészta 
tetejét csokimázzal vonjuk be. 
Hagyjuk egy napig pihenni, 
másnap szeleteljük.

Jó étvágyat, és kellemes húsvé-
ti ünnepeket kíván: 

Nagy Izabella

Sződ, József  Attila utca 34.
27 388 411

A Pest Megyei Labdarúgó Szövetség III. osztályú tavaszi bajnokságai
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Szabadidő – Rejtvény

PIACTÉR 
Húsvéti tréfa a Receptsarokról
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Diáksport
Március 15-ei 
sportesemények

Ünnepi futás

Mint minden március 15-
én, a sződi sportolók idén 
is testmozgással ünnepeltek 
Veresegyházon. A hideg és 
a zuhogó eső ellenére 180-
an álltak rajthoz a 16. Veresi 
Utcai Futóversenyen az 1848 
m-es ünnepi távon. A részt-
vevők közül szinte mindenki 
ismerősként üdvözölhette a 
többieket.

Településünket huszon-
hat lelkes futó képviselte az 
eseményen. Bár minden ver-
senyző nyertesnek mondhatja 
magát, hiszen az egészségéért 
futott, a célba érők emellett 
egy-egy sportos ajándékkal is 
gazdagabbak lettek.

Dobogósok: Nyéki Kata és 
Menyhárt Gellért óvodások, 

Szántó Ádám, Dudás Andor 
és Dudás Dániel iskolai tanu-
lók valamint Dudás Sándor és 
id. Kolumbán Attila. Gratulá-
lunk!

Teremlabdarúgás IV. 
korcsoport

Veresegyház – Sződ 4 : 2
Sződ – Őrbottyán 2 : 3
Isaszeg – Sződ 3 : 1

Gólszerzők:
Pauliscsák 3, Debnár 2

Jubileumi sport-
rendezvények – 20 
éves a Sződi Diák-
sport Egyesület

1. forduló teremlabdarúgás 
I. korcsoport – Opavszky 
kilenc gólja
Négy csapat részvételével ren-
deztük meg a jubileumi sport-
rendezvények sorozatának első 
fordulóját. Opavszky Balázs 3. 
osztályos tanulónk bravúros 

játékkal és kilenc találattal 
járult hozzá győzelemhez. A 
csapat többi tagja – Juhász 
Márk, Kemencei Dávid, Fo-
dor Bálint, Kiss Bálint és Kiss 
Ákos – is oroszlánrészt vállalt 
a küzdelemben és elnyerték a 
torna aranyérmét.

A DSE által felajánlott ku-
pákat és más díjakat Volentics 
Gyula képviselő, községünk 
Sport és Kommunikációs Bi-
zottságának elnöke adta át.

Eredmények:
Sződ 1. – Sződ 2. 9:0
Sződ 1. – Püspökhatvan 8:0
Acsa – Sződ 2. 3:1
Püspökhatvan – Acsa 2:1
Püspökhatvan – Sződ 2. 4:1
Acsa – Sződ 1. 1:1

Gólszerzők: Opavszky 9, Ju-
hász 5, Kemencei 3, Fodor 
1, Gulyás Krisztofer és Gál 
Dávid 1-1.

Ranglista: 
1. Sződ 1.,
2. Püspökhatvan,
3. Acsa,
4. Sződ 2.

Következő forduló: kispályás 
labdarúgás II. korcsoport , 
március 20.

Résztvevő csapatok: Sződ, 
Acsa, Püspökhatvan, Verőce,  
Sződliget, Göd Huzella

Kolumbán Attila
DSE elnök

Kistérségi versenynaptár 2009.
3. ÁPRILIS 4.          
Kispályás  labdarúgás és céllövészet   
Nagymaros – Labdarúgópálya   9:00
I., II., III. és IV. korcsoport
       
4. ÁPRILIS 25.
Kispályás labdarúgás, asztalitenisz és tol-
laslabdázás   
Püspökhatvan –  Labdarúgópálya és Tornate-
rem   9:00
I., II., III. és IV. korcsoport

5.MÁJUS 16.
Börzsönyi Sportmajális – Kispályás labda-
rúgás
Szokolya –  Labdarúgópálya  9:00
I., II., III., IV. kcsp. és leányfoci,  
             
6. JÚNIUS 6.
Kistérségi óvodások gyermeknapi labdarú-
gó tornája
Kisnémedi –  Labdarúgópálya   9:00

7.  SZEPTEMBER 12.
Úszóverseny
Acsa – Tanuszoda  15:00
I., II., III. és IV. korcsoport

8. SZEPTEMBER 25.  
Mezei futóverseny
Sződ – labdarúgópálya 13:00
Óvodások és iskolások I., II., III., IV. korcso-
port

9. OKTÓBER 10.
Kispályás labdarúgás 
Galgagyörk – Labdarúgópálya   9:00
I., II., III. és IV, korcsoport

10. NOVEMBER  28.
Adventi Teremlabdarúgás
Vác – Sportcsarnok és Boronkay Gimn. Torna-
csarnoka 9:00
III. és IV. korcsoport (Sportcsarnok)
I. és II. korcsoport (Boronkay Gimn. Sport-
csarnoka)

Labdarúgás
Opavszky Balázs 3. osztá-
lyos tanulónk Vác U 9-es 
korosztályú labdarúgó-
eredményei:

1. XI. Roneko Kupa, Szár –Tata, 
január
A 24 csapat részvételével meg-
rendezett nemzetközi tornán 
Balázs öt gólt rúgott, így az 
együttes az előkelő harmadik 
helyen végzett.

2. Mészáros Ferenc Emléktorna, 
Vác, február
Balázs öt góllal járult hozzá a 
győzelemhez, emellett ő lett a 
torna gólkirálya is.

3. A februári RTK Dömsödi Te-
remlabdarúgó Tornán
Opa négyszer talált a kapuba, 
és a torna legjobb játékosának 
is őt választották meg.

Gratulálunk, és további sikert 
kívánunk!

Szabadidő-
sport – Rétság
Eredmények:

Gulyás Gábor 
céllövészet-kispisztoly: 25 m 
IV. hely
kispuska: 50 m III. hely

Gulyás Gáborné
teke, egyéni III. hely

Sport
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Az egyesület 1989. óta, húsz 
éve működik. Alapítója és 
elnöke, Kolumbán Attila két 
évtizedes tevékenységének 
elismeréseként 2008. decem-
ber 19-én, a Sportkarácsony 
rendezvényen, a megyeháza 
dísztermében vehette át az itt 
bemutatott kitüntető díjat.

Pest Megye Önkormány-
zata szabadidős kategóriában 
„Az év legeredményesebb 
pest megyei szervezete” III. 
díját adományozta a Sződi 
Diáksport Egyesületnek. Az 
elismerést Sződ egyrészt – a 
megyében legtevékenyebb 

Váci kistérségben is kiemelke-
dő – aktivitásával, másrészt a 
Diáksport Egyesület három, 
50 fős taglétszámmal működő 
szakosztályával érdemelte ki, 

akik Diákolimpián, kistérségi, 
PEMESZ és más sportrendez-
vényeken is lelkes résztvevők. 

(A Sződiek Híradója nyári 
számában a Sződi Diáksport 
Egyesület működését fogjuk 
bemutatni az elmúlt húsz év 
tükrében.)

Jubilál a Sződi Diáksport Egyesület

FFaarrssaannggoltunk 2009.

Sport | Farsangoltunk – Galéria
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